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BENICARLÓ INICIA LA CONCESSIÓ DE QUIOSQUETS PER A l'ESTIU

Dissabte 18 De Novembre, a la
piscina de Vinaròs, es va
disputar la segona jornada de la
lliga de promeses. En aquests
cas, junt als alevins, que ja
nadaren a l’octubre, començaven
la temporada els benjamins, amb
un grapat de nedadors que era el
primer cop que competien
oficialment.

Dirigits per Lucia Vicente i Carla
Cornelles, el Club Natació
Benicarló va presentar un equip de
38 nedadors: Gerard Labèrnia,
David Balaguer, Alejandro
Rodríguez, Òscar Balaguer,
Houssain Fertil, Joan Verge, Bruno
Moliner, Diego Pérez, Joana Bel, Elsa Martínez, Alicia
Harris, Henar Àvila, Noemí Verge, Maria Verge,
Alejandra Oroian, Laura Beltran, Sara el Khattab,Paula
Nutu , Adam Ortiz, Jesús Martín, Alejandro Sastre,
Álvaro Fernández, Paul Bodescu, Adrián Jiménez,
Yeray Ibáñez, Dino Buttice, Noa Pereira, Elia Roig, Alba
Rodríguez, Sara Martín, Llum Segarra, Julia Roca,
Yusra Laalioui, Maitane Lacalle, Bianca Ralea, Daniela
Valdearcos, Paula Alcaraz i Martina Caldés.  

A la primera competició benjamí va haver molta
il·lusió i nervis, barrejats. Els alevins, per la seua part,

més “veterans” ja donaren mostres d’anar assolint un
bon nivell natatori.

Dintre del nombrós equip de Benicarló cal destacar
l’actuació de:  

Gerard Labèrnia, 1ª i 3ª posició als 200 esquena i
100 braça de l’any 2005; Joana Bel, tercera, als 200
esquena, any 2006; Henar Ávila, tercera, també, als
100 braça, any 2005; Álvaro Fernández, segon, als 100
esquena, any 2007; Adrián Jiménez, tercer, als 100
esquena, any 2006 i Sara Martín, segona, als 100
esquena any 2008.

SEGONA  JORNADA DE LA LLIGA DE PROMESES A LA PISCINA DE VINARÒS

text i foto CNB
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Canvis significatius per a la Costa Nord

El culebrot de la Costa Nord sembla que encara
no ha arribat a la seua fi. Ara ha estat la Direcció
general de Qualitat i Avaluació Ambiental i Mitjà
Natural la que ha sol·licitat la correcció d'una sèrie
d'errors detectats en el projecte que afecta tota
aquesta zona. 

Segons sembla l'actuació en la dita zona no havia
contemplat la seua afectació en l'espai marí del Delta
d’Ebre-Illes Columbretes. Tot i que la considera
mínima, indica que igualment s'ha de sotmetre a una
correcta avaluació tenint en compte els seus objectius
de conservació.

Per altra banda, i ací és on el projecte té un canvi
substancial, el projecte indica ben clarament que la
costa nord de Benicarló es troba en recessió a causa
de la forta erosió existent en la zona, com a
conseqüència de la seua morfologia i l'existència
d'edificacions massa pròximes a la costa i proposa
mesures que, fins ara, no s'havien contemplat, com la
creació de quatre platges, que tindran un ample mínim
de 30 m, i cap al nord un ample mínim de 20 m. Per a
açò, es construiran 3 dics tipus espigó. 

Si això és així estaríem davant un gir en las
actuacions que fina ara s'havien fet que, sens dubte, i
als resultats ens remetem, havien estat un autèntic
nyap i un forat sense fons de recursos econòmics
malbaratats. La llàstima és que hagen hagut de
passar unes quantes dècades perquè algú haja ficat
seny a les possibles actuacions en aquesta zona. Ara
només caldrà veure com s'ho faran per poder lidiar
amb l'altre greu problema afegit: com és la gran
quantitat de construccions il·legals que hi ha
construïdes. I ací l'Associació de Veïns d'aquesta
zona haurem de veure si serà una ajuda o un altre
maldecap més.

Esperem no haver d'esperar moltes dècades més
per veure com acaba el culebrot. Només ho diem per
si quan s'actua... ja no tenim costa per actuar!
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COL·LABORA: Conselleria d’Educació de la Generalitat Valenciana

Aquest dissabte 18
novembre es va celebrar
en Sant Vicent del
Raspeig la fase
Autonòmica del nivell
Federació Avançat
modalitat conjunts de
gimnàstica rítmica.

De nou els conjunts del
Mabel van pujar al més alt
del pòdiumLes benjamines
del Mabel: Nadia M.
Arnau,Judith Miquel,
Rebeca Ernu, Aitana

Companys i Elena Marzal van aconseguir l'or amb la
puntuació més alta de tota la competicióUn altre or per
a les alevins que van competir amb cèrcol, Paula Bellés,
Andrea Miquel, Ana Zorrilla, Marta Onieva i Anna
Roldán que ens van sorprendre amb la seua bona
execució.Les juniors Patricia Saura, Ana Cánovas,
Ainhoa Muñoz, Elisa Forés i Kiara Boix van aconseguir
la medalla d'or amb un exercici de màxima dificultat. 

Finalment el diumenge 19 en el CAR d'Alacant les
més menudes del club van aconseguir la medalla de
plata a l'Autonòmic nivell Bàsic categoria prebenjamí,
amb Laia Rico, Carla Iván, Sheyla Febrer,Carla
Gargallo, Clhoé Pascual i Ma Jose Bayarri, que van
disputar el seu primer Autonòmic brillantment.

AL MÉS ALT DEL PÒDIUM LES XIQUETES DEL MABEL

text i foto A. SAURA

El Club Mabel prepara la Copa d'Espanya després
de guanyar tots els seus compromisos previs

El Club Mabel de Benicarló es preparara per a
conquistar, a Alacant, la Copa d'Espanya de conjunts en
la categoria reina, i que se celebrarà diumenge que ve
26 de novembre.Aquesta temporada, el conjunt format
per Noa Ros, María Añó, Leire Rovira, Alba Bautista i
Alba Ciurans s'ha proclamat campiones
provincials,campiones autonòmiques i campiones en el
Torneig nacional d'Utebo, on van participar alguns dels
conjunts amb els quals s'enfrontaran al llarg de la
temporada. Les expectatives són bones però cal
treballar amb ganes i il·lusió per a arribar a aconseguir
l'objectiu marcat aquesta temporada 2017 i revalidar el
títol de campiones de la Copa d'Espanya que van
aconseguir l'any passat en primera
categoria.Paral·lelament, aquestes 5 gimnastes estan
preparant l'última fase de la Lliga Iberdrola; una
competició per clubs que s'estrena enguany a nivell
nacional on participaran els millors clubs de tota
Espanya.

Enhorabona a tot l'equip i a les seues entrenadores
Manola Belda i Blanca López. Els desitgem a totes
elles, moltíssima sort en les seues pròximes
competicions. Mabel, de les bones, les millors!

GIMNÀSTICA RÍTMICA: EL CLUB MABEL PREPARA LA COPA D'ESPANYA 

text VICENT�FERRER foto MABEL

CARXOFA: 
Als "venerables" de la tertúlia de Ràdio Benicarló que van dir que teníem dos

setmanaris al poble: La Veu de Benicarló i El Dissabte (sic) Ja està bé que algú se'n
recorde de nosaltres després de més de vint anys...

PANISSOLA: 
És un tema delicat però es veu que hi ha un grupet de xiquets pels carrers que es

dediquen a abusar d’altres de més menudes. Panissola als responsables que
continue succeint. S’han de controlar els actes d’aquesta mena.

CARXOFA i PANISSOLA
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CONTACTA AMB

“LA VEU DE

BENICARLÓ”

twitter: 

@Elstafaners   

mail:

veubenicarlo@gmail.com

Seguim intervinguts. Aquest dilluns, aniversari de
la mort del sanguinari i cruel dictador, vam tindre
sarau a casa. L’amic de la mama, propietari de la
meitat indivisa del predi que lo meu avi patern va
llegar a la seua dissoluta filla, ens ha imposat unes
normes de convivència que ha batejat amb el
suggeridor nom de “Aquí están mis cojones”. Tot va
estar molt calmat fins al fatídic dilluns vint de
novembre. Eixe dia, i a les set del dematí, per tota la
casa va ressonar l’himne de la Falange a mode de
diana florejada. Acabada aquesta melodia, ens va fer
passar al menjador de casa i, amb veu potent enmig
de les queixes del president de la comunitat de veïns
que s’esgargamellava al replà de l’escala, va
començar la seua al·locució . “He querido esperar
hasta hoy, cuadragésimo segundo aniversario del
heróico fallecimiento del mayor estadista que jamás
vieron  los tiempos, para comunicaros, despreciable
par de zánganos, que a partir de tan memorable
efemérides entran en vigor las nuevas normas de
convivencia en esta mi casa. Casa que se va a
convertir en un verdadero santuario en honor a
Francisco Franco, Don Santiago Bernabéu y
Monseñor Rouco Varela. Todo ello con la entusiasta
aquiescencia de la santa mujer con la que comparto
la propiedad de este bendito inmueble”. 

Aquesta autèntic cop de peu a les parts més íntimes
de la nostra anatomia, també anomenades aparell
reproductor masculí, ens va vindre després del mal
sabor de boca que ens va deixar lo resultat del nostre
equip. Sí, perquè nosaltres pensàvem que el Benicarló
tornaria amb els tres punts del camp de l’equip que
ostenta la darrera posició de la taula classificatòria i que
comptava el seus partits per derrotes. Quan dissabte a
la nit ens vam assabentar del resultat, tancats al nostre
reducte de la casa que va ser del meu avi, ens vam
disgustar una mica. Se comprén que el Xirivella tampoc
no era l’equip fluix que tots esperàvem. Mirant els seus
resultats, resulta que la majoria de partits els ha perdut

per la mínima, i tots sabem quina influència tan gran té
la sort al món del futbol. Una ocasió de gol fallada, una
errada defensiva, o una decisió errònia de l’àrbitre et
poden portar, en uns segons, dels llorers de la victòria al
més fons de l’avern.  Les coses són així, i el món del
futbol n’està ple de situacions com aquesta. Amb lo meu
olfacte i insaciable curiositat periodística, m’he
assabentat de les magnífiques instal·lacions esportives
que té la ciutat de Xirivella. Però no cal anar tan lluny per
a adonar-nos de la discriminació que hi ha en
instal·lacions esportives entre els pobles del voltant de
Castelló, i el mateix Castelló, i nosaltres. Es veu que allà
els vots a guanyar en són més que ací. 

Aquesta tres puntets ens hagueren anat de cine,
perquè ara ens venen uns quants equips que, amb tota
seguretat, ens faran patir molt. Diumenge rebrem el
segon classificat, el Puçol, que només ha perdut dos
partits. La setmana següent ens desplacem a Alcalà ,
que va per la nostra zona a la classificació. Per a
rematar aquesta etapa de la lliga, ens visitarà
l’inqualificable San Jorge, que tenint en compte tot allò
que porta als eu damunt aquest equip, segur que ens
farà passar una jornada molt entretinguda.

Com ja se n’hauran adonat els lectors d’aquesta
pàgina de pur periodisme, quasi sempre parlo de
“nosaltres”. La conseqüència més immediata de tot allò
que està passant a casa, ha estat la més que unió,
comunió, entre lo papa i jo. Formen un tàndem
inseparable, i ens hem compromès a que aquesta unió,
tan descuidada en temps passats, siga  ferma  i
indissoluble. Encara no sabem què farem d’ara
endavant amb les nostres vides, però allà on jo siga,
serà també lo papa. Avui és lo tercer dia amb les
“normes de convivència” que ha imposat l’amic de la
mama i els puc ben assegurar, estimats lectors, que això
no hi ha qui ho puga aguantar.  Però hem d’aguantar ací,
ben forts, perquè sabem que, malgrat tot, no ens pot fer
forta de casa. Ací estem, aguantant com lo presoner del
“Que por mayo era por mayo...”.

Potser algun dia ja els farem un resum de les nostres
condicions actuals de subsistència, amb un mobbing
persistent, una violència moral sense quarter i una
precarietat sense límits.   

UNA MICA DECEBUTS...

text  VICENT T.�PERIS 
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EL TEMA ESPORTS

La Direcció general de Qualitat i Avaluació
Ambiental i Mitjà Natural ha sol·licitat la correcció
d'una sèrie d'errors detectats en el projecte
“Mesures per a la protecció i recuperació del tram
de costa comprès entre el port de Benicarló i el
límit amb el terme municipal de Vinaròs, terme
municipal de Benicarló”, el promotor del qual és la
Direcció general de Sostenibilitat de la Costa i del
Mar del Ministeri d'Agricultura i Pesca, Alimentació
i Medi ambient. Els treballs, la tramitació dels
quals es va iniciar el 2015, van encaminats a frenar
l'erosió del tram de costa nord de Benicarló una
sèrie d'afeccions que ara s'hauran de corregir.

Segons s'ha desvetllat “no s'ha considerat en la
documentació ambiental, que la zona d'actuació és
limítrofa amb l'espai marí del Delta d’Ebre-Illes
Columbretes”. Per açò, el projecte, atès que no té una
relació directa sobre la gestió del lloc, s'hauria de
sotmetre a una adequada avaluació de les seues
repercussions sobre el mateix, tenint en compte els
seus objectius de conservació. Existeixen també a
l'entorn de la zona objecte de l'estudi una sèrie de
barrancs  que podrien ser afectats per l'actuació,
“sobre els quals el promotor haurà d'ampliar
informació, realitzant els estudis sol·licitats per la
Confederació Hidrogràfica”. Respecte a la biocenosi

marina, les principals comunitats potencialment
afectades corresponen a les prades de Cymodeocea
nodosa i Caulerpa racemosa, està ultima catalogada
com a espècie exòtica invasora, “per la qual cosa les
actuacions del projecte haurien d'evitar l'expansió de
la mateixa”.

LA ZONA DE LA MAR XICA 

Un altre dels aspectes sobre els quals la direcció
general crida l'atenció és la demolició d'un vial (la
carretera de la Mar Xica) existent dins projecte, que
“coincideix en aquest tram amb una via pecuària litoral
per la qual cosa en el document ambiental s'indica que
ha de considerar-se allò indicat pel Departament de
Vies Pecuàries de la Conselleria d'Infraestructures,
Territori i Medi ambient de la Generalitat Valenciana
sobre aquest tema, encara que estima aquest impacte
de caràcter moderat”. Al voltant de la zona d'actuació,
segons s'ha fet notar, s'han catalogat cinc jaciments
arqueològics subaquàtics. El document ambiental
assenyala que s'ha comprovat sobre la cartografia
que, en cap cas, les zones de protecció d'aquests
jaciments es veuran afectades i es considera un
impacte de caràcter nul. No obstant açò, en l'informe
remès per la Direcció general de Cultura de la
Generalitat Valenciana, s'estima necessari la
realització d'actuacions complementàries. Per aquest
motiu, es va sol·licitar al promotor informació

NOU PROJECTE PER A LA COSTA NORD

textREDACCIÓ

Sénior preferent 
Benicarló B 52, Port Sagunt-

Quartell 61

Partit molt igualat des de principi
a fi entre els dos equips. Els
jugadors benicarlandos no es van
trobar a gust, incòmodes, irregulars
i amb moltes imprecisions en atac
els van fer perdre el partit. Durant
els tres primers quarts van estar
igualats sense perdre la cara al
partit. Però un últim quart amb
desencerts en defensa i atac, amb
un parcial de 10-18, van fer
decantar la balança cap a l'equip
visitant. La falta d'encert en triples, 1
de 30, una altra clau per a no poder
guanyar aquest partit. 

Cadet B nivell 3
Benicarló 40, CE Grau Castelló 56

Partit on els jugadors locals no van estar regulars,
amb moltes imprecisions en atac que es va traduir en
una anotació molt baixa. Un segon i tercer quart molt
dolent els va fer perdre el partit (6-20 i 6-14),
acompanyat d'un percentatge molt baix de tirs lliures
anotats (12-32) i de triples. Després d'una ratxa de tres
partits seguits guanyant, es va perdre contra el segon
classificat. 

RESULTATS

Sènior Primera Nacional
Sonia C.B. Horta Godella 80,

Benicarló 62

Sènior preferent 
Benicarló B 52, Puerto Sagunto-

Quartell 61

Júnior preferent
C.B. Castello 41, Benicarló 66

Cadet A nivell 2
C.B. Castello 45, Benicarló A 46

Cadet B nivell 3
Benicarló B 40, CE Grau

Castelló 56.

Infantil Femení nivell 3
C.B. Castellón Negro 5,

Benicarló 46

Infantil A nivell 2
Benicarló A 65, Tau Castelló B 50

Infantil B nivel 3
Benicarló B 51, Alcora BC 44

Aleví A nivel 2
Benicarló A 48, C.B. Onda 8

Patronat Provincial
Benicarló Alevín Rojo 18, Grau Castelló 55
Benicarló Alevín Blanco 50, Nou Básquet Blanco 29
Benicarló alevín Negro 42, C.B. Burriana 12
Benicarló Infantil-Cadete 56, C.B. Burriana Infantil 11

CRÒNICA DE LA JORNADA DELS EQUIPS DEL CLUB BÀSQUET BENICARLÓ

text VICENT FERRER  foto CB�BENICARLÓ
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ESPORTS EL TEMA

addicional, segons la qual va informar que s'ha
autoritzat, per part de la Direcció general de Cultura, la
prospecció subaquàtica en la platja de la Mar Xica per
un tècnic arqueòleg subaquàtic. També indica que, amb
caràcter previ i preceptiu, s'inclourà una prospecció
arqueològica amb els requisits exigits per la normativa
vigent. En la documentació complementària procedent
del titular del projecte, “es posposa al projecte
constructiu aquesta anàlisi”. 

La presència de l'emissari submarí és un altre
potencial impacte a tenir en compte, ja que les
modificacions en la dinàmica litoral i composició de
perfils “podrien implicar una alteració de les condicions
de l'abocament i el comportament previst”. En el
document ambiental, segons va indicar l'ajuntament de
Benicarló, no es va tenir en compte aquest fet, ni la
presència del seu corresponent abocador. Donada
l'especial vulnerabilitat de les zones costaneres al canvi
climàtic i, a instàncies de l'Oficina Espanyola del Canvi
climàtic, es va sol·licitar al promotor que aportara dades
addicionals sobre aquest tema.

FORTA EROSIÓ

El projecte, basant-se en diversos estudis anteriors,
afirma que el tram del litoral pertanyent a la costa nord
de Benicarló es troba en recessió a causa de la forta
erosió existent en la zona, com a conseqüència de la
seua morfologia i l'existència d'edificacions massa
pròximes a la costa. “En els termes municipals de
Benicarló i Vinaròs hi ha diversos trams de penya-
segats que presenten problemes d'erosió de talús que
produeixen una reculada progressiva de la costa”,
sosté. El projecte proposa la creació de quatre platges,
que tindran un ample mínim de 30 m i cap al nord un
ample mínim de 20 m. Per a açò, es construiran 3 dics
tipus espigó. 

D'altra banda, s'ampliarà la platja de la Mar Xica,
situada al Nord del port de Benicarló. Addicionalment,
tindrà lloc el desmantellament del tram de carretera que
discorre paral·lel a la platja de la Mar Xica. El tram de
carretera a desmantellar (d'uns 800 m) està actualment
pròxim al casc urbà de Benicarló i dóna accés als
habitatges allí existents, així com al trànsit que es
dirigeix cap a Vinarós des del port. En l'actuació
proposada es desplaça aquesta carretera cap a
l'interior, aprofitant el viari proposat en la revisió del Pla
General. L'alliberament del terreny ocupat actualment
per la carretera a eliminar, permetrà la construcció d'una
senda litoral, que a més resoldrà els accessos a la platja
i als habitatges de la zona.

ve de la pàgina anterior

80 HORTA GODELLA (17+23+21+19):Chover (8),
Llacer (17), García (14), Carrascosa (14), Rueda (11);
cinc inicial; Zafón (5), González (1), Llopis (10),
Cortina i Farakos.

62 BENICARLO (17+14+21+10): Nelson, Richards
(12), Salvador (12), Resne (17), Ernest (6); cinc inicial;
Kinoshita, Ioseziani (5), Andreu (11) i Stevanovic.

ÀRBITRES: Climent i Borja, col·legi valencià. Van
castigar als locals amb 18 personals, 20 als visitants.

Partit disputat al Pavelló de Godella el dissabte a
la vesprada.Partit disputat a la pista de l'Horta
Godella, un dels rivals que ha demostrat ser dels
millors de la categoria. 

El Benicarló va començar el partit molt concentrat,
amb bona circulació de pilota, la qual cosa els va
permetre bones situacions de finalització, per això es
van mantenir davant en el marcador durant els primers
8 minuts (11-17). A partir d'ací el Godella va pujar la
intensitat defensiva, amb molts contactes que van
traure per moments del partit als visitants, amb una gran
defensa que els va dificultar la circulació de pilota. Un
parcial de 23-14 deixà, al descans, un avantatge de nou

punts als locals (40-31).La segona part va seguir amb la
mateixa dinàmica, joc més fluït i defensa local molt
dura, que els va donar avantatges clars en el marcador
que no van ser capaços de retallar. El Benicarló no va
concretar dos remuntades i els locals s'asseguraven
l'encontre en un 80-62,amb un gran partit, amb la
segona derrota benicarlanda en la Primera Divisió
Nacional.Aquest diumenge a les 19.00 hores visitarà el
Pavelló Poliesportiu el TAU Castelló, empatat en la
classificació amb 5 victòries i 2 derrotes.

BÀSQUET: EL BENICARLÓ VA PAGAR CARA LA SEUA IRREGULARITAT A GODELLA

text i foto VICENT FERRER

Diumenge passat es disputava la penúltima ronda
del Campionat Social 2017 en la seu del Club
Ajedrez Benicarló. 

En Primera categoria l'enfrontament més directe va
ser el que van tenir Jorge Gutiérrez "Chapu" contra
Juan Andrés, on el primer jugador es va imposar en un
final de dames gràcies a dos peons d'avantatge.Aquest
resultat deixa a tres jugadors lluitant pel segon i tercer
lloc (Agustín Llorach, Jorge Gutiérrez i Juan Andrés)
atès que Vicent Villarroya és el Campió
matemàticament. Villarroya porta un punt i mig
d'avantatge a Agustín Llorach, contra qui s'enfrontarà
en l'última ronda. Villarroya es juga l'honor d'acabar el
torneig amb un ple de victòries en la major categoria, fet
que no es donava en molts anys.En Segona categoria
la retirada de molts jugadors deixa la classificació en
una situació excepcional. David Teply és campió de
Segona categoria matemàticament en haver vençut als
seus principals perseguidors i tenir un punt d'avantatge
faltant una ronda, i l'única partida per disputar és la que
enfrontarà Óscar González contra Vicent Ferrer, que es

disputarà durant l'última ronda per a mantenir l'emoció
fins al final. Igual que en Primera categoria, hi ha tres
jugadors lluitant pel segon i tercer lloc (Vicent Ferrer,
Miguel Gea i Óscar González).En Tercera categoria es
viu una situació similar atès que Jaime Ramia també és
Campió matemàticament i en aquest cas hi ha 4
jugadors (Roberto Tipán, Juan Cabezos, Joan de
Gustín i Jhostin Sánchez) lluitant per les altres tres
places d'ascens a Segona.

ESCACS: VILLARROYA CAMPIÓ DEL TORNEIG SOCIAL

text BENICARLÓ�AL�DIA  foto CA�BENICARLÓ
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EL MUCBE TRAU L'ART DELS MUSEUS AL CARRER

Amb l'objectiu de revaloritzar l'espai urbà,
Benicarló ha iniciat un projecte artístic que
consisteix a imprimir i enganxar obres d'art als
carrers de la ciutat. El projecte, que protagonitzaran
xiquets de 4 a 12 anys, preveu il·lustrar façanes amb
més de 90 dibuixos i pintures dels segles XVI i XVII.

L'Ajuntament de Benicarló, a través del Mucbe, ha
iniciat un projecte artístic per tal de posar en valor l'espai
urbà i utilitzar-lo com un element més de l'expressió
visual i la comunicació. L'idea, iniciada per l'artista
francés Julien de Casablanca en la qual ja han participat
artistes a les ciutats de Madrid o Barcelona, consisteix a
fotografiar obres d'art i imprimir les imatges per tal
d'enganxar-les directament a les façanes dels carrers.

La primera prova d'aquest nou projecte artístic i
creatiu s'ha dut a terme aquest cap de setmana al
Mucbe, amb un taller per a xiquets i xiquetes que ha
servit per a repassar la història de la pintura mural, des
de la prehistòria fins a l'actual art urbà, i per enganxar a
les parets del pati interior del Casal Municipal les
primeres il·lustracions que formaran part d'aquest
museu urbà. Les impressions no superaran els 1,5
metres d'alçada, per tal que siguen els xiquets i xiquetes
els qui les enganxen a les parets.

Superada aquesta primera prova, el projecte s'anirà
escampant per la ciutat, amb més de 90 dibuixos i
pintures dels segles XVI i XVII que es repartiran en
diverses zones de la ciutat, des de la plaça del Mercat,
el carrer del Carme o l'edifici de Correus, entre d'altres.

text  AB

BENICARLÓ INICIA LA CONCESSIÓ DE QUIOSQUETS PER A l'ESTIU

L'ajuntament de Benicarló ha adjudicat a l'empresa
COSTA DORADA SL, l'explotació d'un bar-gelateria en
la Platja del Morrongo per un període de 30 anys. El
servei s'instal·la en temporada d'estiu mitjançant la
concessió administrativa per a la utilització privativa de
béns de domini públic per a l'establiment i explotació i
d'un establiment de restauració en la plaça existent
entre el passeig per als vianants marítim sud i el passeig
marítim, al costat de la Platja del Morrongo, mitjançant
procediment obert i tràmit ordinari. Es dóna la
circumstància que el beneficiari ja ho ha sigut en
edicions anteriors, quan el servei s'adjudicava amb
caràcter anual o bianual. A més, es tracta d'una
empresa amb àmplia solera en el municipi, ja que el
fundador (el popular Pepito), ja venia gelats per les
platges de Benicarló des de mitjans del segle passat.
Entre les condicions que ha acceptat, es troba la
d'instal·lar el bar-gelateria seguint la proposta tècnica
presentada, desenvolupant la solució arquitectònica
proposta, complint les condicions tècniques de la
licitació i durant tot el període de concessió. a més està
obligat a instal·lar el joc infantil proposat, posant-se
acord amb els serveis tècnics per a la seua correcta
instal·lació.

Una vegada en funcionament, haurà d'oferir servei de
venda de premsa dins del període d'obertura de
l'activitat. Igualment, haurà d'oferir servei gratuït de wifi
per als clients, dins del període d'obertura de l'activitat.
El beneficiari també haurà d'aportar a les instal·lacions
l'equipament i mobiliari proposat en l'oferta, en la
quantitat suficient per al bon funcionament del servei a
oferir, i instal·lar l'equip de cambiador de bolquers
plegable oferit.

En el quiosquet, s'haurà d'oferir gratuïtament lectura
de la premsa diària de les editorials més comunes per
als consumidors, d'acord amb l'oferta realitzada.
Finalment, se li obliga a aportar el preu oferit de
3.200,00 € per a la superfície tancada i 200 euros/any,
en concepte de superfície oberta anuals durant el
termini de concessió de 30 anys 

D'altra banda, la mesa de contractació pública va
declarar desert el lot nº 2 del mateix procediment,
corresponent a la concessió administrativa per a la
utilització privativa de béns de domini públic per a
l'establiment de restauració en la plaça existent entre el
passeig per als vianants Marítim Sud i el passeig
marítim, al costat de la platja del Morrongo.

text i foto NATÀLIA�SANZ
Benicarló sempre ha apostat pels Serveis

Socials. Un clar exemple és que el Departament
de Benestar Social i l'Organisme Autònom de
Centres Socials Especialitzats (OACSE) sempre
han sigut un referent comarcal, gràcies al molt i
ben gestionat, durant molts anys, pel Partit
Popular.

La Residència El Collet de Benicarló, centre
depenent del OACSE, acaba de celebrar 15 anys
prestant servei als discapacitats dependents. Vull
aprofitar aquestes línies per a mostrar públic
reconeixement, i la nostra felicitació, als Directors,
treballadors i usuaris, que han fet i fan que el centre
siga un model a seguir.

En la meua recent intervenció en el debat sobre
l'estat de Benicarló, vaig voler deixar ben clar que
els serveis socials i les seues infraestructures no
són noves creacions de l'actual equip de govern,
perquè en el passat també s'atenia a les Persones.
I la informació, l'orientació i l'assessorament sobre
necessitats i recursos socials, les prestacions
econòmiques, el foment de la cooperació social, i la

prevenció i inserció social, sempre han comptat
amb la sensibilitat dels anteriors equips de govern.

Així, són clars exemples de la bona gestió
municipal anterior, la Residència El Collet (habitatge
per a persones amb discapacitat psíquica
depenents), la Residència Sant Francisco
(habitatge per a persones amb discapacitat
psíquica autònomes), el Centre de dia El Collet (que
ofereix programes d'atenció especialitzada a
persones amb discapacitat psíquica), el Centre
geriàtric Sant Bartolomé (habitatge per a persones
majors autosuficients o depenents), i el Centre de
dia 9 d'octubre (amb programes d'atenció
especialitzada a persones majors).

Sense oblidar que en el nou Centre de Salut,
inaugurat la passada legislatura, també s'atén a les
persones. O que el Col·legi Ángel Esteban, la
depuradora, el Parc Comarcal de Bombers, són
infraestructures educatives, sanitàries i de
seguretat que també redunden en benefici de les
persones.

Sens dubte, l'actual equip de govern ha
d'aprendre del passat i respectar-ho, si vol
gestionar el futur

15 ANYS DE LA RESIDÈNCIA EL COLLET

text JUAN�ANTONIO�MAÑA / PP�BENICARLÓ

y limpie los caminos
de siglos de destrozos
contra la libertad.

Habrá un díaen que todos
al levantar la vista,
veremos una tierra
que ponga libertad.

CANÇÓ D’AMOR A LA LLIBERTAT 

Cançó d’amor a la llibertat

Ni sé com, Llibertat, 
Hem vestit la teva imatge en el temps; 
per no haver-te conegut 
t’hem ofert cançons d’amor 
per a fer-te un poc menys absent.

La Llibertat, 
aquesta dama encadenada 
que ens està esperant. 

I el teu nom, Llibertat,
poc a poc l’abarateixen, meu amor;
sabent-nos enamorats, 
venen ombres del teu cos
per calmar 
la nostra antiga set, 
però així no ets tu. 

La Llibertat, 
aquesta dama encadenada 
que ens està esperant. 
I potser, Llibertat, 
ets un somni fet bandera,
tant se val. 

Cridarem sempre el teu nom 
com si viure només fos 
ésser pelegrí a la teva font. 

La Llibertat, 
aquesta dama encadenada 
que ens està esperant.

Llibertat presos polítics!

ve de la pàgina anterior
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Pau París Esteller i Dylan Gobeo Villanueva estan
realitzant les pràctiques dels seus estudis en
Benihort, a través del conveni que la Cooperativa
Agrícola de Benicarló té amb els centres en els
quals estudien aquests joves. Els dos estudiants
exerceixen les seues pràctiques en les àrees de
Llavors i Cítrics.

Pau París Esteller estudia el Cicle Formatiu Superior
de “Paisatgisme i Mitjà Rural” en l'Escola de Capacitació
Agrària de Catarroja i cobrirà les seues 400 hores de
pràctiques, tant en l'àrea de Cítrics com en la de
Llavors. Pau va començar les seues pràctiques el
passat 10 d'octubre i les finalitzarà el 21 de desembre.

Per la seua banda, Dylan Gobeo Villanueva estudia
un curs formatiu en el Centre Integrat Públic de
Formació Professional de Benicarló per a obtenir un
Certificat de Professionalitat en “Activitats Auxiliars de
Magatzems”. El jove exerceix els seus 40 hores de
pràctiques en el magatzem de Cítrics del 14 al 23 de
novembre.

DE PRÀCTIQUES EN BENIHORT

text BENIHORT

Passen els dies i un grapat de persones
segueixen empresonades i d’altres a l’exili pel
simple fet d'haver defensat allò que creuen, per
haver fet tot el possible per complir unes promeses
electorals i el mandat d’unes urnes –unes urnes
que, malgrat tot, van permetre que la ciutadania de
Catalunya expressés la seva voluntat-. Passen els
dies i el govern espanyol -amb el suport apassionat
i incondicional dels nacionalistes del PSOE i de
Ciudadanos- segueixen responent amb el silenci a
les demandes de la Comissió europea de Drets
Humans sobre la brutal repressió de l’1 d’octubre.
Passen els dies i el bloc nacionalista espanyol
segueix dient que passi el que passi el 21 de
desembre a les urnes del 155 no canviaran ni un
mil·límetre la seva posició negadora dels drets
fonamentals del poble català. Passen els dies i
segueixen ben vius els debats oberts sobre com
entenem aquesta democràcia, sobre l’ús dels
mitjans de comunicació, sobre la creació
intencionadíssima de debats fal·laços que volen
alterar els pocs espais de normalitat que queden a
les escoles o als carrers. Passen els dies, com un
comptador sinistre de misèries, i malgrat tot hem de
tirar endavant per dignitat i per respecte a les
persones empresonades o exiliades, a les persones
colpejades sense manies, a tots nosaltres.

Necessitem, doncs, les cançons com a eines
d'expressió i de lluita. Necessitem cantar tots junts i
cadascu íntimament perquè en la força de les
paraules plenes de música s’hi retroben
esperances, energies,ràbies i indignacions
metabolitzades en bellesa i lluita  renovada.
Retrobo , doncs, dues cançons ja força antigues
però que són avui tan vàlides i actuals com en
aquells anys setanta en què van ser escrites.
Mentre les retrobeu al youtube –si us ve de gust, és
clar- us en recordo els textos. Labordeta i Llach
parlen, és clar, de tu, llibertat.

Canto de la libertad 
Habrá un díaen que todos
al levantar la vista,
veremos una tierra
que ponga libertad.

Hermano, aquí mi mano,
será tuya mi frente,
y tu gesto de siempre
caerá sin levantar
huracanes de miedo
ante la libertad.

Haremos el camino
en un mismo trazado,
uniendo nuestros hombros
para así levantar
a aquellos que cayeron
gritando libertad.

Habrá un día en que todos
al levantar la vista,
veremos una tierra
que ponga libertad.
Sonarán las campanas
desde los campanarios,
y los campos desiertos
volverán a granar
unas espigas altas
dispuestas para el pan.

Para un pan que en los siglos
nunca fue repartido
entre todos aquellos
que hicieron lo posible
por empujar la historia
hacia la libertad. 

Habrá un día en que todos
al levantar la vista,
veremos una tierra
que ponga libertad.

También será posible
que esa hermosa mañana
ni tú, ni yo, ni el otro
la lleguemos a ver;
pero habrá que forzarla
para que pueda ser.

Que sea como un viento
que arranque los matojos
surgiendo la verdad,

I UN PARELL MÉS DE CANÇONS PER A TU, LLIBERTAT

text  JOAN HERAS

Fronteres

El cuiner Raúl Resino, amb un estel Michelín i
cuiner de l'any 2016, present'a dijous a la vesprada,
en els baixos de la Cambra Agrària, el I Concurs de
Cuina de Ranxo Mariner Benicarlando per a
Mestresses de casa, amb la col·laboració de
l'Associació de la Dóna Llauradora.

Resino ha ideat aquest concurs per a posar en valor
el receptari antic benicarlando, per a descobrir receptes
que estan en l'oblit i poder promocionar la nostra cuina
de sempre. El mateix se celebrarà el divendres 15 de
desembre a les sis de la vesprada.El cuiner establit en
la nostra ciutat ha indicat, "ja que tenim la sort de tenir
grans cuineres i cuiners en el poble, que ho han mamat
de les seues mares i àvies, absorbint les receptes dels
cuiners dels ranxos dels vaixells antics de pesca, que és
d'on ve la nostra cuina".El concurs compta amb la
col·laboració de l'Associació de la Dóna Llauradora de
Benicarló, atés que el certamen se celebrarà en la seua
seu, els baixos de la Cambra Agrària.

Premis:
-Raúl Resino actualitzarà la recepta guanyadora a la

seua manera, i la posarà en la seua carta.
-Dos xecs regal complets, de dos menjars per a dues

persones en el Restaurant Raúl Resino.
-Important lot de productes de la Terreta, amb la

col·laboració de diferents productors i comerciants.

CONCURS DE CUINA DE RANXO MARINER BENICARLANDO

text i foto VICENT�FERRER



OPINIÓ

la veu de Benicarló                                                                                                                          pàgina 13pàgina 8    la veu de Benicarló 

LOCAL

EL DEPARTAMENT D’INFORMÀTICA I EL SEU ALUMNAT DE L'IES JOAN
COROMINES PARTICIPA EN EL GÀMESIS 2017

Els alumnes d’informàtica de l'IES Joan
Coromines, acompanyats pels professors Juan
Botella, Javier Peña i José Carlos Nebot del
departament d’Informàtica, van visitar el passat
divendres 10 de novembre, el Vinalab de Vinaròs.
L'objectiu de l’activitat era assistir a la cinquena
trobada de videojocs al Vinalab. 

D'una banda han pogut assistir a diverses xerrades.
En la primera ens exposaren  les professions de futur,

totes aquelles tasques que estan relacionades amb la
creació de videojocs, com ara guionista, historiador o
relacions públiques. En la segona xerrada, explicaren el
funcionament del grau de videojocs de l'UJI. A
continuació, la ponent va fer una mostra de com crear
un videojoc d'un avió. D'altra banda, molt més lúdica,
també vam gaudir de la possibilitat de jugar a jocs, tant
d'actuals com d'antics. A la vesprada, alguns alumnes
van participar als torneigs que havien organitzat com
ara de Mario Kart, Call of Duty o Super Smash Bros. El
nostre alumne de 1r del grau mitjà d'informàtica,  Marc
Castell, va guanyar el torneig de Mario Kart

text  IES JC

Navarrete i Mulet exigeixen al Govern un pla
per compensar els estudiants del nord valencià
o més trens

La coalició recorda després de la reunió amb
la Plataforma Trens dignes a Maestrat la falta de
trens, les escasses freqüències i la manca
d'infraestructures que complica la mobilitat fins
als centres educatius

Els senadors de Compromís, Jordi Navarrete i
Carles Mulet, han reclamat al Govern, després de
reunir-se amb representants de la Plataforma Trens
dignes a Maestrat, una subvenció al transport
interurbà en el marc d'un Pla dirigit als estudiants
del Maestrat i comarques aïllades que compense la
falta de trens de rodalies i la seua negativa a posar-
los en funcionament, les escasses freqüències
existents, els elevats preus i la manca
d'infraestructures per a la seua mobilitat real, com
autovies o la perillosa N-340 al seu pas per la
comarca.

Fruit d'una resposta del Govern a una pregunta
de Carles Mulet, en la qual s’interpel·lava a
l'executiu sobre les mesures que pensa adoptar al
respecte després de rebutjar el PP en solitari al
Senat la moció per a la creació d'un nucli de
rodalies a Castelló, l'extensió d'una línia de rodalies

fins a Vinaròs-Tortosa i la prolongació de la línia
catalana amb final a l'estació de Benicarló-
Peníscola, "el Govern llança de nou pilotes fora" en
manifestar en una resposta que "no té entre les
seves competències l'establiment de subvencions
al transport urbà i metropolità" i recorda que l'única
ferramenta de què disposa són les obligacions de
servei públic (OSP) per al transport ferroviari i de
viatgers per carretera "el que garanteix la prestació
d'un servei amb més freqüència o amb un preu més
assequible del que s'aconseguiria sense la
intervenció de l'Estat".

Jordi Navarrete ha lamentat que tot i rebutjar la
moció de Compromís "seguisquen sense concretar
la millora que reclamen professionals de la zona
nord de Castelló, que veuen difícil arribar als seus
llocs de treball per la manca de comunicacions,
usuaris de centres sanitaris a la capital, estudiants i
persones que optarien per moure amb mitjans
còmodes i segurs dins de la mateixa província". La
resposta rebuda és, segons Navarrete,
"decebedora" i ens fa témer que "tornen a
maltractar de nou a aquesta zona, la gran oblidada
pels governs centrals del color que siguen, encara
que sempre tindran a Compromís del costat de les
persones, perquè ja toca que invertisquen en la
millora de les comunicacions al Maestrat, ja que és
un autèntic forat negre a cavall entre el País
Valencià, Aragó i Catalunya, el que perjudica les
possibilitats de la gent d'aquestes comarques", ha
conclòs.

COMPROMÍS EXIGEIX  AL SENAT TRENS DIGNES

text  COMPROMÍS SENAT

Aquest dimarts i dimecres, els
alumnes de 3º del Col·legi Nostra
Senyora de la Consolació han visitat
les instal·lacions de la Policia Local
de Benicarló. S'han realitzat
xarrades d'educació vial sobre el
maneig i senyalització com a
conductors de bicicleta i s'han
utilitzat les ulleres de «alcoholèmia»
amb el joc dels senyals.

ALUMNES DE “LA CONSOLACIÓ” VISITEN LES INSTAL·LACIONS DE LA POLICIA

text POLICIA�LOCAL�BENICARLÓ
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M'encanta la portada. Quanta
metàfora junta. Per un costat es veu
una fotografia d'una sessió del
plenari de l'Ajuntament. La imatge és
prou borrosa, poc nítida, com si tot el
que passara en aquella sala no fora
fàcil de discernir. Tan malament es
veu que diràs que l'alcaldessa
s'estiga furgant lo nas i fent
madonguilles. No sé. Igual és que la
qualitat de la imatge és la que és i no
ho han fet volent i qui té fam ansòmie
rotllos i veig coses que no són. La
segona part de la portada és, sí, tot
un esperpent. En primer pla una
silueta de Chiquito de la Calzada,
inventor de paraules i per tant
d'idiomes (o això deu pensar el
senyor Martí) expressant-se en
benicarlandooooor. Que bona, que
bona! I de fons, una falla. No hase
falta desir nada más o com diria un
conegut (per mi i quatre gats més ací
al poble) personatge de La
Competència de RAC1, no hay más preguntas, señorita. 

Vaig ser dels que, com el senyor Guillem, vaig
intentar seguir l'esdeveniment democràtic del segle a
través de les ones de Ràdio Benicarló. I què vol que li
diga? No en vaig sentir cap jo de debat, només un
reguitzell de monòlegs prèviament preparats que poca
llum van aportar a la tèrbola situació en què viu el nostre
poble (amb un nivell d'atur important, amb un comerç
tradicional patint, amb uns carrers sempre poc animats i
deu o quinze coses més que no cal repetir perquè em
faria pesat). Un apunt només, a banda de la boutade
comicofilològica de Benjamín Martí (quin sentit de
l'humor més esmolat, deu ser tremendo aquest senyor!)
A vore, quines ganes que Benicarló es convertisca en
una potència turística, escolte'm. Valoro molt la
tranquil·litat dels estius i m'angoixaria haver de tindre un
passeig marítim com el de Peníscola o Vinaròs on haver
de pegar colzades per caminar. A mi no m'agrada fer
turisme ni que me'l facen.

El reportatge sobre el ple en qüestió, impecable. Ho
han contat com calia i destacant-hi les coses més
«importants». Enhorabona. Ara que penso, el senyor
Mañá va parlar d'urbanisme, es veu que n'és un expert
i no sé per quins set sous m'ha vingut al pensament un
escrit que li va adreçar un ciutadà benicaralando (Felipe
Peñaranda, pot ser?) en un ja desaparegut mitjà local en

què el posava de volta i mitja pels anys que havia sigut
regidor precisament d'urbanisme. Per què ho hauré
pensat això? Quines coses tenen els caps, veritat,
senyora Garcia?

La carxofa per als Miserables de la Coral Polifònica
Benicarlanda. Iepa. Això sona molt malament. La
carxofa per a la Coral Polifònica Benicarlanda per les
seues magnífiques representacions d'Els Miserables.
Aaaaara. Això volia dir exactament. Enhorabona. Ple a
totes les funcions i emoció dalt i baix de l'escenari. Una
activitat com aquesta l'hagueren feta a qualsevol poble
del costat i no s'ho acabarien, però a nosaltres la nostra
coral ens té massa malacostumats. Nivell, però nivell-
nivell. Hi vaig anar i no cal dir que em va entusiasmar,
però encara m'haguera agradat més si l'hagueren
poguda fer en valencià, o més que fora en benicarlando. 

Observo també que atorguen «un ramell de
panissoles» a l'oposició «per no saber aprofitar les
oportunitats». No ho he entés massa bé. Les
oportunitats de què? Estem ja en campanya electoral?
Estem sempre en campanya electoral? O es refereixen
a les oportunitats d'aportar treball i idees per al bé i
gaudi del veïnat? De vegades no els entenc. 

Molt fan de les falles, ja ho sap vosté. L'any que ve,
45 anys. En tinc més jo, sap?

Senyora Garcia:
Això és el que vaig saber llegir en l’anterior número de la seua revista...

text EL LECTOR

VISITEM EL PARATGE NATURAL DEL RIUET A BENASSAL

El dimecres 15 de novembre, els
alumnes de 3r i 4t del Francesc
Catalan vam anar a Benassal a
visitar el paratge natural del Riuet.
Vam sortir en autobús a les 9h del
matí. En arribar a la casa de
colònies Seidia ja ens esperaven
els monitors.

Vam esmorzar i vam sortir cap al
poble on vam visitar la planta
embotelladora de l'aigua de Benassal,
a continuació vam anar a la font i vam
tastar l'aigua que estava molt bona i
fresqueta.

D'allí ens vam desplaçar fins el
paratge del Riuet on vam passejar pel
bosc de roures valencians i el monitor
ens va anar explicant moltes coses
d'aquests arbres i dels animals que
allí hi viuen. Allí mateix vam dinar i
després vam tornar a la casa de
colònies on van jugar una estoneta.

Finalment vam tornar a l'escola, on vam arribar al
voltant de les cinc de la vesprada.

Va ser un dia molt divertit en el que vam poder gaudir
tots els companys de la natura gràcies a l'Ajuntament de
Benicarló.

text  

ALUMNES DE 4T CP M. F.CATALAN

FOTO: cinefagos.com
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EL BENICARLÓ UNDERGROUND

MISTERIOS SIN RESOLVER
Feia temps que no teníem

notícia de la ingent tasca dels
nostres estimats amics de la
policia municipal i no veieu com,
quan l'hem tinguda, un calfred
ens ha recorregut tot l'espinàs.
Diu així l'avís del 112: "Ruidos
fuertes en el interior del
domicilio. Se desplaza una
Patrulla a la Calle Hernán Cortés
realizando inspección ocular
comprobando daños en el suelo
de la vivienda. Se pone en
conocimiento del propietario de
la vivienda indicando que en
otras ocasiones se han
producido daños por el
asentamiento del edificio". Osti
tu, un fenomen de poltergueist al
nostre poble o altra vegada el
castor eixe que s'ha tornat a
petar? Per si de cas, nosaltres ja
tenim preparat el correu amb
l'explicació de la falla per a l'Iker
Jiménez del "Cuarto milenio".
Per molt que diguen que l'edifici
és mou per l'assentament,
nosaltres no ho tenim tan clar.
Això que peten les rajoles del
terra com si tingueren vida
pròpia, i que ja ha passat més
vegades no sona prou
convincent. Si més no, tenint en
compte que ací això que els
edificis facen ruidera ja no ens
ve de nou. Recordeu, fa un fum
d'anys, allà baix enfront del port,
l'edifici aquell que feia sorolls a
les nits i que en el seu moment
va congregar una munió de gent
pels seus voltants, amb
gravadora inclosa, per poder
tenir constància del fenomen
paranormal? Llavors no sabem
si ho van fer saber al Jiménez
del Oso, aquell que era tot un
entés en aquestes qüestions,
però que va sortir als mitjans us
ho podem ben assegurar. Per
això... problemes
d'assentament? Ací plou, (bé

ploure, el que se diu ploure, no
és que ho faça molt, però ja ens
va bé el símil perquè ens
entengueu), sobre mullat!  

MISTERI RESOLT
Anem a coses més terrenals,

que per a fantasmes ja en tenim
algun que altre, i no anomenem
ningú. Després de la descoberta
que va fer la setmana passada el
regidor Martí, de la llengua
calijona, en la seua vessant
d'arqueolingüista  o
arqueofilòleg (li hem hagut
d'encunyar, com ell amb la
llengua calijona, un nou terme
par a definir-ho), poc ha tardat, o
no gens, l'altre regidor,
separatista, per a més sigles
segons la nova fitxa identitària
que li han encolomat els
ciutadanos, per a rebatre-li
aqueixa afirmació. Primer amb
un mapa i després amb el
comentari que es veu a sota del
mapa. Barberà li recorda (o li fa
saber, millor) a Martí que a l'any
2004 la Comissió Europea va
emetre un dictamen que català i
valencià són la mateixa llengua. 

COM MANOLO EL
XURRERO

Alguns tafaners, per a poder
comprovar si això és cert, este
passat cap de setmana ens vam
apropar a l'altra banda del Sénia,
a la fira de l'oli de Santa Bàrbara,
i us podem ben assegurar que
de la mateixa manera que
nosaltres els parlàvem a ells, ells
ens contestaven, i no hi vam
tenir cap problema d'entesa.
Mireu si la cosa va ser així que
ens vam quedar a dinar a la
zona i vam demanar, d'entrant,
un bon plat de pa torrat amb
tomaca, això sí, amb oli nou, i
ens van servir... això.  Bé, cal dir
que acompanyat de pernil i
formatge i un bon vi de Gandesa
que va fer que després anàrem
ben contents. No sabem si per
obra dels efluvis del vi, o per
quina raó, que ens va fer parlar
amb eixa nova llengua però allí
ens enteníem tots. Senyor
regidor Martí, o Benjamíííín!!!,
com podem vore com el crida a
la piulada del mapa el seu
company d'ajuntament. No
creiem que fera falta que la
Comissió Europea ens digués
allò que és una obvietat. A vore,
només cal que un dia travesse la
frontera (lingüística segons el
seu entendre, de l'altra està
prohibit parlar-ne sota pena de
garjola), i vorà com allí l'entenen
sense cap problema. Bé, igual té
alguna dificultat si va de turista...
i parle castellà. Tot i que amb
l'accent d'ací no creiem que se'ls
creguen! I si no l'entenen, que
faça com l'enyorat Manolo el
Xurrero que va posar un lletrero
al seu bar que deia: «Aquí se
habla francés por señas». 

TAPABORROKA
Continuem amb coses de

casa, del terra, per a ser més
clars. Ens han fet arribar una
imatge del camí del Riu (on com
ja sabeu hi ha trams que et toca

text LA COLLA DE TAFANERS

anar, quan pots, amb una cama per la vorera i l'altra
per la calçada) i ens vam quedar una mica
sorpresos per com d'ajustada estava una tapa de
ferro que allí hi havia. Però la curiositat va ser
encara més evident quan la vam mirar més de prop,
a la tapa de ferro ens referim, i vam vore que era de
l'"Ayuntamiento de Vitoria-Gasteiz". Sí, el que llegiu,
com si una riuada se l'hagués emportat d'allà del
nord i fes cap ací a cobrir un tros de vorera. Deu ser
que ara també ens agermanem per sota, per les
clavegueres? O algun tècnic d'aquella ciutat va
venir a fer pràctiques  a casa nostra? En fi,
curiositats a banda, la foneria que l'ha fet, si us
fixeu, impresa a la mateixa tapa, és la mateixa que
podeu vore a la resta de tapes del poble... i de la
resta de pobles de tot arreu. I és que no us heu
preguntat mai com és que totes les tapes de ferro
sempre porten el mateix nom del fabricant
"Fundición Dúctil Benito"? Almenys nosaltres no
n'hem vist d'altres! En fi, una tapa de ferro que devia
anar redolant per l'N-232 que diuen va de Vitòria ara
diuen que a Vinaròs però Blas de Otero deia en un
vers que a Benicarló: «El niño cruza la carretera de
Benicarló». 

BURROS QUE BRAMEN
Hi ha alguns que són animals, amb perdó pels

animals, i no poden fer-hi més. Mireu la piulada que
ens han enviat d'un tal Ivan (mira tu que sona com
un taliban), que estava famolenc i es va cruspir uns
"san jacobos del mercadona!, i els va trobar durs.
Fins i tot considerant si estaven caducats. Bé, fins
ací podria ser normal que ocorregués alguna cosa
així i, fins i tot, la resposta molt correcta del servei
d'atenció al client lamentant la situació i demanat
més dades del producte per a comprovar-ho. Ara, la
sorpresa del servei d'atenció devia estar a la
mateixa alçada quan el suposat client indica que la
culpa va ser d'ell... perquè no els havia cuinat. Ja
podien estar durs, com que estaven congelats!
Animal no, el següent. Les dents es devia deixar al
primer mos. I, certament, encomiable la resposta
del servei d'atenció... desitjant-li al client bona nit.
Quanta paciència!

AÇÒ HAURIA DE SER UNA CARXOFA...
Mireu, igual d'encomiable podríem dir que ha

estat la idea del nostre ajuntament perquè això que
anomenen pressupostos participatius arriben a tota
la gent. Segons sembla han fet fullets informatius en
diverses llengües per a facilitar que la gent se
n'assabente del que són i participe dient la seua.
Fins i tot els han fet en àrab! Ningú no podrà dir que
des de la casa gran no fan les coses de manera
integradora. Una bona iniciativa... tot i que,
segurament, a alguns els semblarà una tonteria.
Doncs no, si alguna cosa ens diferencia dels
totalitarismes excloents és la integració i aquesta
n'és una bona manera de començar. De tota
manera caldrà veure el seu efecte. No pel fet que
participen immigrants, pel fet de vore quanta gent
acaba participant.  I és que la gent això d'apropar
l'espatlla els hi costa molt. Com dèiem, és un pas,
que no perquè la majoria de les vegades no tinga el
seguiment desitjat, ens ha de fer canviar el model
de convivència.

ve de la pàgina anterior
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entengueu), sobre mullat!  
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Anem a coses més terrenals,

que per a fantasmes ja en tenim
algun que altre, i no anomenem
ningú. Després de la descoberta
que va fer la setmana passada el
regidor Martí, de la llengua
calijona, en la seua vessant
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separatista, per a més sigles
segons la nova fitxa identitària
que li han encolomat els
ciutadanos, per a rebatre-li
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emetre un dictamen que català i
valencià són la mateixa llengua. 
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Alguns tafaners, per a poder
comprovar si això és cert, este
passat cap de setmana ens vam
apropar a l'altra banda del Sénia,
a la fira de l'oli de Santa Bàrbara,
i us podem ben assegurar que
de la mateixa manera que
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que va fer que després anàrem
ben contents. No sabem si per
obra dels efluvis del vi, o per
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com podem vore com el crida a
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creiem que fera falta que la
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allò que és una obvietat. A vore,
només cal que un dia travesse la
frontera (lingüística segons el
seu entendre, de l'altra està
prohibit parlar-ne sota pena de
garjola), i vorà com allí l'entenen
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l'accent d'ací no creiem que se'ls
creguen! I si no l'entenen, que
faça com l'enyorat Manolo el
Xurrero que va posar un lletrero
al seu bar que deia: «Aquí se
habla francés por señas». 

TAPABORROKA
Continuem amb coses de

casa, del terra, per a ser més
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imatge del camí del Riu (on com
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per la calçada) i ens vam quedar una mica
sorpresos per com d'ajustada estava una tapa de
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ens han enviat d'un tal Ivan (mira tu que sona com
un taliban), que estava famolenc i es va cruspir uns
"san jacobos del mercadona!, i els va trobar durs.
Fins i tot considerant si estaven caducats. Bé, fins
ací podria ser normal que ocorregués alguna cosa
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podien estar durs, com que estaven congelats!
Animal no, el següent. Les dents es devia deixar al
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del servei d'atenció... desitjant-li al client bona nit.
Quanta paciència!
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Mireu, igual d'encomiable podríem dir que ha

estat la idea del nostre ajuntament perquè això que
anomenen pressupostos participatius arriben a tota
la gent. Segons sembla han fet fullets informatius en
diverses llengües per a facilitar que la gent se
n'assabente del que són i participe dient la seua.
Fins i tot els han fet en àrab! Ningú no podrà dir que
des de la casa gran no fan les coses de manera
integradora. Una bona iniciativa... tot i que,
segurament, a alguns els semblarà una tonteria.
Doncs no, si alguna cosa ens diferencia dels
totalitarismes excloents és la integració i aquesta
n'és una bona manera de començar. De tota
manera caldrà veure el seu efecte. No pel fet que
participen immigrants, pel fet de vore quanta gent
acaba participant.  I és que la gent això d'apropar
l'espatlla els hi costa molt. Com dèiem, és un pas,
que no perquè la majoria de les vegades no tinga el
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LOCAL

M'encanta la portada. Quanta
metàfora junta. Per un costat es veu
una fotografia d'una sessió del
plenari de l'Ajuntament. La imatge és
prou borrosa, poc nítida, com si tot el
que passara en aquella sala no fora
fàcil de discernir. Tan malament es
veu que diràs que l'alcaldessa
s'estiga furgant lo nas i fent
madonguilles. No sé. Igual és que la
qualitat de la imatge és la que és i no
ho han fet volent i qui té fam ansòmie
rotllos i veig coses que no són. La
segona part de la portada és, sí, tot
un esperpent. En primer pla una
silueta de Chiquito de la Calzada,
inventor de paraules i per tant
d'idiomes (o això deu pensar el
senyor Martí) expressant-se en
benicarlandooooor. Que bona, que
bona! I de fons, una falla. No hase
falta desir nada más o com diria un
conegut (per mi i quatre gats més ací
al poble) personatge de La
Competència de RAC1, no hay más preguntas, señorita. 

Vaig ser dels que, com el senyor Guillem, vaig
intentar seguir l'esdeveniment democràtic del segle a
través de les ones de Ràdio Benicarló. I què vol que li
diga? No en vaig sentir cap jo de debat, només un
reguitzell de monòlegs prèviament preparats que poca
llum van aportar a la tèrbola situació en què viu el nostre
poble (amb un nivell d'atur important, amb un comerç
tradicional patint, amb uns carrers sempre poc animats i
deu o quinze coses més que no cal repetir perquè em
faria pesat). Un apunt només, a banda de la boutade
comicofilològica de Benjamín Martí (quin sentit de
l'humor més esmolat, deu ser tremendo aquest senyor!)
A vore, quines ganes que Benicarló es convertisca en
una potència turística, escolte'm. Valoro molt la
tranquil·litat dels estius i m'angoixaria haver de tindre un
passeig marítim com el de Peníscola o Vinaròs on haver
de pegar colzades per caminar. A mi no m'agrada fer
turisme ni que me'l facen.

El reportatge sobre el ple en qüestió, impecable. Ho
han contat com calia i destacant-hi les coses més
«importants». Enhorabona. Ara que penso, el senyor
Mañá va parlar d'urbanisme, es veu que n'és un expert
i no sé per quins set sous m'ha vingut al pensament un
escrit que li va adreçar un ciutadà benicaralando (Felipe
Peñaranda, pot ser?) en un ja desaparegut mitjà local en

què el posava de volta i mitja pels anys que havia sigut
regidor precisament d'urbanisme. Per què ho hauré
pensat això? Quines coses tenen els caps, veritat,
senyora Garcia?

La carxofa per als Miserables de la Coral Polifònica
Benicarlanda. Iepa. Això sona molt malament. La
carxofa per a la Coral Polifònica Benicarlanda per les
seues magnífiques representacions d'Els Miserables.
Aaaaara. Això volia dir exactament. Enhorabona. Ple a
totes les funcions i emoció dalt i baix de l'escenari. Una
activitat com aquesta l'hagueren feta a qualsevol poble
del costat i no s'ho acabarien, però a nosaltres la nostra
coral ens té massa malacostumats. Nivell, però nivell-
nivell. Hi vaig anar i no cal dir que em va entusiasmar,
però encara m'haguera agradat més si l'hagueren
poguda fer en valencià, o més que fora en benicarlando. 

Observo també que atorguen «un ramell de
panissoles» a l'oposició «per no saber aprofitar les
oportunitats». No ho he entés massa bé. Les
oportunitats de què? Estem ja en campanya electoral?
Estem sempre en campanya electoral? O es refereixen
a les oportunitats d'aportar treball i idees per al bé i
gaudi del veïnat? De vegades no els entenc. 

Molt fan de les falles, ja ho sap vosté. L'any que ve,
45 anys. En tinc més jo, sap?

Senyora Garcia:
Això és el que vaig saber llegir en l’anterior número de la seua revista...

text EL LECTOR

VISITEM EL PARATGE NATURAL DEL RIUET A BENASSAL

El dimecres 15 de novembre, els
alumnes de 3r i 4t del Francesc
Catalan vam anar a Benassal a
visitar el paratge natural del Riuet.
Vam sortir en autobús a les 9h del
matí. En arribar a la casa de
colònies Seidia ja ens esperaven
els monitors.

Vam esmorzar i vam sortir cap al
poble on vam visitar la planta
embotelladora de l'aigua de Benassal,
a continuació vam anar a la font i vam
tastar l'aigua que estava molt bona i
fresqueta.

D'allí ens vam desplaçar fins el
paratge del Riuet on vam passejar pel
bosc de roures valencians i el monitor
ens va anar explicant moltes coses
d'aquests arbres i dels animals que
allí hi viuen. Allí mateix vam dinar i
després vam tornar a la casa de
colònies on van jugar una estoneta.

Finalment vam tornar a l'escola, on vam arribar al
voltant de les cinc de la vesprada.

Va ser un dia molt divertit en el que vam poder gaudir
tots els companys de la natura gràcies a l'Ajuntament de
Benicarló.

text  

ALUMNES DE 4T CP M. F.CATALAN

FOTO: cinefagos.com
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EL DEPARTAMENT D’INFORMÀTICA I EL SEU ALUMNAT DE L'IES JOAN
COROMINES PARTICIPA EN EL GÀMESIS 2017

Els alumnes d’informàtica de l'IES Joan
Coromines, acompanyats pels professors Juan
Botella, Javier Peña i José Carlos Nebot del
departament d’Informàtica, van visitar el passat
divendres 10 de novembre, el Vinalab de Vinaròs.
L'objectiu de l’activitat era assistir a la cinquena
trobada de videojocs al Vinalab. 

D'una banda han pogut assistir a diverses xerrades.
En la primera ens exposaren  les professions de futur,

totes aquelles tasques que estan relacionades amb la
creació de videojocs, com ara guionista, historiador o
relacions públiques. En la segona xerrada, explicaren el
funcionament del grau de videojocs de l'UJI. A
continuació, la ponent va fer una mostra de com crear
un videojoc d'un avió. D'altra banda, molt més lúdica,
també vam gaudir de la possibilitat de jugar a jocs, tant
d'actuals com d'antics. A la vesprada, alguns alumnes
van participar als torneigs que havien organitzat com
ara de Mario Kart, Call of Duty o Super Smash Bros. El
nostre alumne de 1r del grau mitjà d'informàtica,  Marc
Castell, va guanyar el torneig de Mario Kart

text  IES JC

Navarrete i Mulet exigeixen al Govern un pla
per compensar els estudiants del nord valencià
o més trens

La coalició recorda després de la reunió amb
la Plataforma Trens dignes a Maestrat la falta de
trens, les escasses freqüències i la manca
d'infraestructures que complica la mobilitat fins
als centres educatius

Els senadors de Compromís, Jordi Navarrete i
Carles Mulet, han reclamat al Govern, després de
reunir-se amb representants de la Plataforma Trens
dignes a Maestrat, una subvenció al transport
interurbà en el marc d'un Pla dirigit als estudiants
del Maestrat i comarques aïllades que compense la
falta de trens de rodalies i la seua negativa a posar-
los en funcionament, les escasses freqüències
existents, els elevats preus i la manca
d'infraestructures per a la seua mobilitat real, com
autovies o la perillosa N-340 al seu pas per la
comarca.

Fruit d'una resposta del Govern a una pregunta
de Carles Mulet, en la qual s’interpel·lava a
l'executiu sobre les mesures que pensa adoptar al
respecte després de rebutjar el PP en solitari al
Senat la moció per a la creació d'un nucli de
rodalies a Castelló, l'extensió d'una línia de rodalies

fins a Vinaròs-Tortosa i la prolongació de la línia
catalana amb final a l'estació de Benicarló-
Peníscola, "el Govern llança de nou pilotes fora" en
manifestar en una resposta que "no té entre les
seves competències l'establiment de subvencions
al transport urbà i metropolità" i recorda que l'única
ferramenta de què disposa són les obligacions de
servei públic (OSP) per al transport ferroviari i de
viatgers per carretera "el que garanteix la prestació
d'un servei amb més freqüència o amb un preu més
assequible del que s'aconseguiria sense la
intervenció de l'Estat".

Jordi Navarrete ha lamentat que tot i rebutjar la
moció de Compromís "seguisquen sense concretar
la millora que reclamen professionals de la zona
nord de Castelló, que veuen difícil arribar als seus
llocs de treball per la manca de comunicacions,
usuaris de centres sanitaris a la capital, estudiants i
persones que optarien per moure amb mitjans
còmodes i segurs dins de la mateixa província". La
resposta rebuda és, segons Navarrete,
"decebedora" i ens fa témer que "tornen a
maltractar de nou a aquesta zona, la gran oblidada
pels governs centrals del color que siguen, encara
que sempre tindran a Compromís del costat de les
persones, perquè ja toca que invertisquen en la
millora de les comunicacions al Maestrat, ja que és
un autèntic forat negre a cavall entre el País
Valencià, Aragó i Catalunya, el que perjudica les
possibilitats de la gent d'aquestes comarques", ha
conclòs.

COMPROMÍS EXIGEIX  AL SENAT TRENS DIGNES

text  COMPROMÍS SENAT

Aquest dimarts i dimecres, els
alumnes de 3º del Col·legi Nostra
Senyora de la Consolació han visitat
les instal·lacions de la Policia Local
de Benicarló. S'han realitzat
xarrades d'educació vial sobre el
maneig i senyalització com a
conductors de bicicleta i s'han
utilitzat les ulleres de «alcoholèmia»
amb el joc dels senyals.

ALUMNES DE “LA CONSOLACIÓ” VISITEN LES INSTAL·LACIONS DE LA POLICIA

text POLICIA�LOCAL�BENICARLÓ
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Pau París Esteller i Dylan Gobeo Villanueva estan
realitzant les pràctiques dels seus estudis en
Benihort, a través del conveni que la Cooperativa
Agrícola de Benicarló té amb els centres en els
quals estudien aquests joves. Els dos estudiants
exerceixen les seues pràctiques en les àrees de
Llavors i Cítrics.

Pau París Esteller estudia el Cicle Formatiu Superior
de “Paisatgisme i Mitjà Rural” en l'Escola de Capacitació
Agrària de Catarroja i cobrirà les seues 400 hores de
pràctiques, tant en l'àrea de Cítrics com en la de
Llavors. Pau va començar les seues pràctiques el
passat 10 d'octubre i les finalitzarà el 21 de desembre.

Per la seua banda, Dylan Gobeo Villanueva estudia
un curs formatiu en el Centre Integrat Públic de
Formació Professional de Benicarló per a obtenir un
Certificat de Professionalitat en “Activitats Auxiliars de
Magatzems”. El jove exerceix els seus 40 hores de
pràctiques en el magatzem de Cítrics del 14 al 23 de
novembre.

DE PRÀCTIQUES EN BENIHORT

text BENIHORT

Passen els dies i un grapat de persones
segueixen empresonades i d’altres a l’exili pel
simple fet d'haver defensat allò que creuen, per
haver fet tot el possible per complir unes promeses
electorals i el mandat d’unes urnes –unes urnes
que, malgrat tot, van permetre que la ciutadania de
Catalunya expressés la seva voluntat-. Passen els
dies i el govern espanyol -amb el suport apassionat
i incondicional dels nacionalistes del PSOE i de
Ciudadanos- segueixen responent amb el silenci a
les demandes de la Comissió europea de Drets
Humans sobre la brutal repressió de l’1 d’octubre.
Passen els dies i el bloc nacionalista espanyol
segueix dient que passi el que passi el 21 de
desembre a les urnes del 155 no canviaran ni un
mil·límetre la seva posició negadora dels drets
fonamentals del poble català. Passen els dies i
segueixen ben vius els debats oberts sobre com
entenem aquesta democràcia, sobre l’ús dels
mitjans de comunicació, sobre la creació
intencionadíssima de debats fal·laços que volen
alterar els pocs espais de normalitat que queden a
les escoles o als carrers. Passen els dies, com un
comptador sinistre de misèries, i malgrat tot hem de
tirar endavant per dignitat i per respecte a les
persones empresonades o exiliades, a les persones
colpejades sense manies, a tots nosaltres.

Necessitem, doncs, les cançons com a eines
d'expressió i de lluita. Necessitem cantar tots junts i
cadascu íntimament perquè en la força de les
paraules plenes de música s’hi retroben
esperances, energies,ràbies i indignacions
metabolitzades en bellesa i lluita  renovada.
Retrobo , doncs, dues cançons ja força antigues
però que són avui tan vàlides i actuals com en
aquells anys setanta en què van ser escrites.
Mentre les retrobeu al youtube –si us ve de gust, és
clar- us en recordo els textos. Labordeta i Llach
parlen, és clar, de tu, llibertat.

Canto de la libertad 
Habrá un díaen que todos
al levantar la vista,
veremos una tierra
que ponga libertad.

Hermano, aquí mi mano,
será tuya mi frente,
y tu gesto de siempre
caerá sin levantar
huracanes de miedo
ante la libertad.

Haremos el camino
en un mismo trazado,
uniendo nuestros hombros
para así levantar
a aquellos que cayeron
gritando libertad.

Habrá un día en que todos
al levantar la vista,
veremos una tierra
que ponga libertad.
Sonarán las campanas
desde los campanarios,
y los campos desiertos
volverán a granar
unas espigas altas
dispuestas para el pan.

Para un pan que en los siglos
nunca fue repartido
entre todos aquellos
que hicieron lo posible
por empujar la historia
hacia la libertad. 

Habrá un día en que todos
al levantar la vista,
veremos una tierra
que ponga libertad.

También será posible
que esa hermosa mañana
ni tú, ni yo, ni el otro
la lleguemos a ver;
pero habrá que forzarla
para que pueda ser.

Que sea como un viento
que arranque los matojos
surgiendo la verdad,

I UN PARELL MÉS DE CANÇONS PER A TU, LLIBERTAT

text  JOAN HERAS

Fronteres

El cuiner Raúl Resino, amb un estel Michelín i
cuiner de l'any 2016, present'a dijous a la vesprada,
en els baixos de la Cambra Agrària, el I Concurs de
Cuina de Ranxo Mariner Benicarlando per a
Mestresses de casa, amb la col·laboració de
l'Associació de la Dóna Llauradora.

Resino ha ideat aquest concurs per a posar en valor
el receptari antic benicarlando, per a descobrir receptes
que estan en l'oblit i poder promocionar la nostra cuina
de sempre. El mateix se celebrarà el divendres 15 de
desembre a les sis de la vesprada.El cuiner establit en
la nostra ciutat ha indicat, "ja que tenim la sort de tenir
grans cuineres i cuiners en el poble, que ho han mamat
de les seues mares i àvies, absorbint les receptes dels
cuiners dels ranxos dels vaixells antics de pesca, que és
d'on ve la nostra cuina".El concurs compta amb la
col·laboració de l'Associació de la Dóna Llauradora de
Benicarló, atés que el certamen se celebrarà en la seua
seu, els baixos de la Cambra Agrària.

Premis:
-Raúl Resino actualitzarà la recepta guanyadora a la

seua manera, i la posarà en la seua carta.
-Dos xecs regal complets, de dos menjars per a dues

persones en el Restaurant Raúl Resino.
-Important lot de productes de la Terreta, amb la

col·laboració de diferents productors i comerciants.

CONCURS DE CUINA DE RANXO MARINER BENICARLANDO

text i foto VICENT�FERRER
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EL MUCBE TRAU L'ART DELS MUSEUS AL CARRER

Amb l'objectiu de revaloritzar l'espai urbà,
Benicarló ha iniciat un projecte artístic que
consisteix a imprimir i enganxar obres d'art als
carrers de la ciutat. El projecte, que protagonitzaran
xiquets de 4 a 12 anys, preveu il·lustrar façanes amb
més de 90 dibuixos i pintures dels segles XVI i XVII.

L'Ajuntament de Benicarló, a través del Mucbe, ha
iniciat un projecte artístic per tal de posar en valor l'espai
urbà i utilitzar-lo com un element més de l'expressió
visual i la comunicació. L'idea, iniciada per l'artista
francés Julien de Casablanca en la qual ja han participat
artistes a les ciutats de Madrid o Barcelona, consisteix a
fotografiar obres d'art i imprimir les imatges per tal
d'enganxar-les directament a les façanes dels carrers.

La primera prova d'aquest nou projecte artístic i
creatiu s'ha dut a terme aquest cap de setmana al
Mucbe, amb un taller per a xiquets i xiquetes que ha
servit per a repassar la història de la pintura mural, des
de la prehistòria fins a l'actual art urbà, i per enganxar a
les parets del pati interior del Casal Municipal les
primeres il·lustracions que formaran part d'aquest
museu urbà. Les impressions no superaran els 1,5
metres d'alçada, per tal que siguen els xiquets i xiquetes
els qui les enganxen a les parets.

Superada aquesta primera prova, el projecte s'anirà
escampant per la ciutat, amb més de 90 dibuixos i
pintures dels segles XVI i XVII que es repartiran en
diverses zones de la ciutat, des de la plaça del Mercat,
el carrer del Carme o l'edifici de Correus, entre d'altres.

text  AB

BENICARLÓ INICIA LA CONCESSIÓ DE QUIOSQUETS PER A l'ESTIU

L'ajuntament de Benicarló ha adjudicat a l'empresa
COSTA DORADA SL, l'explotació d'un bar-gelateria en
la Platja del Morrongo per un període de 30 anys. El
servei s'instal·la en temporada d'estiu mitjançant la
concessió administrativa per a la utilització privativa de
béns de domini públic per a l'establiment i explotació i
d'un establiment de restauració en la plaça existent
entre el passeig per als vianants marítim sud i el passeig
marítim, al costat de la Platja del Morrongo, mitjançant
procediment obert i tràmit ordinari. Es dóna la
circumstància que el beneficiari ja ho ha sigut en
edicions anteriors, quan el servei s'adjudicava amb
caràcter anual o bianual. A més, es tracta d'una
empresa amb àmplia solera en el municipi, ja que el
fundador (el popular Pepito), ja venia gelats per les
platges de Benicarló des de mitjans del segle passat.
Entre les condicions que ha acceptat, es troba la
d'instal·lar el bar-gelateria seguint la proposta tècnica
presentada, desenvolupant la solució arquitectònica
proposta, complint les condicions tècniques de la
licitació i durant tot el període de concessió. a més està
obligat a instal·lar el joc infantil proposat, posant-se
acord amb els serveis tècnics per a la seua correcta
instal·lació.

Una vegada en funcionament, haurà d'oferir servei de
venda de premsa dins del període d'obertura de
l'activitat. Igualment, haurà d'oferir servei gratuït de wifi
per als clients, dins del període d'obertura de l'activitat.
El beneficiari també haurà d'aportar a les instal·lacions
l'equipament i mobiliari proposat en l'oferta, en la
quantitat suficient per al bon funcionament del servei a
oferir, i instal·lar l'equip de cambiador de bolquers
plegable oferit.

En el quiosquet, s'haurà d'oferir gratuïtament lectura
de la premsa diària de les editorials més comunes per
als consumidors, d'acord amb l'oferta realitzada.
Finalment, se li obliga a aportar el preu oferit de
3.200,00 € per a la superfície tancada i 200 euros/any,
en concepte de superfície oberta anuals durant el
termini de concessió de 30 anys 

D'altra banda, la mesa de contractació pública va
declarar desert el lot nº 2 del mateix procediment,
corresponent a la concessió administrativa per a la
utilització privativa de béns de domini públic per a
l'establiment de restauració en la plaça existent entre el
passeig per als vianants Marítim Sud i el passeig
marítim, al costat de la platja del Morrongo.

text i foto NATÀLIA�SANZ
Benicarló sempre ha apostat pels Serveis

Socials. Un clar exemple és que el Departament
de Benestar Social i l'Organisme Autònom de
Centres Socials Especialitzats (OACSE) sempre
han sigut un referent comarcal, gràcies al molt i
ben gestionat, durant molts anys, pel Partit
Popular.

La Residència El Collet de Benicarló, centre
depenent del OACSE, acaba de celebrar 15 anys
prestant servei als discapacitats dependents. Vull
aprofitar aquestes línies per a mostrar públic
reconeixement, i la nostra felicitació, als Directors,
treballadors i usuaris, que han fet i fan que el centre
siga un model a seguir.

En la meua recent intervenció en el debat sobre
l'estat de Benicarló, vaig voler deixar ben clar que
els serveis socials i les seues infraestructures no
són noves creacions de l'actual equip de govern,
perquè en el passat també s'atenia a les Persones.
I la informació, l'orientació i l'assessorament sobre
necessitats i recursos socials, les prestacions
econòmiques, el foment de la cooperació social, i la

prevenció i inserció social, sempre han comptat
amb la sensibilitat dels anteriors equips de govern.

Així, són clars exemples de la bona gestió
municipal anterior, la Residència El Collet (habitatge
per a persones amb discapacitat psíquica
depenents), la Residència Sant Francisco
(habitatge per a persones amb discapacitat
psíquica autònomes), el Centre de dia El Collet (que
ofereix programes d'atenció especialitzada a
persones amb discapacitat psíquica), el Centre
geriàtric Sant Bartolomé (habitatge per a persones
majors autosuficients o depenents), i el Centre de
dia 9 d'octubre (amb programes d'atenció
especialitzada a persones majors).

Sense oblidar que en el nou Centre de Salut,
inaugurat la passada legislatura, també s'atén a les
persones. O que el Col·legi Ángel Esteban, la
depuradora, el Parc Comarcal de Bombers, són
infraestructures educatives, sanitàries i de
seguretat que també redunden en benefici de les
persones.

Sens dubte, l'actual equip de govern ha
d'aprendre del passat i respectar-ho, si vol
gestionar el futur

15 ANYS DE LA RESIDÈNCIA EL COLLET

text JUAN�ANTONIO�MAÑA / PP�BENICARLÓ

y limpie los caminos
de siglos de destrozos
contra la libertad.

Habrá un díaen que todos
al levantar la vista,
veremos una tierra
que ponga libertad.

CANÇÓ D’AMOR A LA LLIBERTAT 

Cançó d’amor a la llibertat

Ni sé com, Llibertat, 
Hem vestit la teva imatge en el temps; 
per no haver-te conegut 
t’hem ofert cançons d’amor 
per a fer-te un poc menys absent.

La Llibertat, 
aquesta dama encadenada 
que ens està esperant. 

I el teu nom, Llibertat,
poc a poc l’abarateixen, meu amor;
sabent-nos enamorats, 
venen ombres del teu cos
per calmar 
la nostra antiga set, 
però així no ets tu. 

La Llibertat, 
aquesta dama encadenada 
que ens està esperant. 
I potser, Llibertat, 
ets un somni fet bandera,
tant se val. 

Cridarem sempre el teu nom 
com si viure només fos 
ésser pelegrí a la teva font. 

La Llibertat, 
aquesta dama encadenada 
que ens està esperant.

Llibertat presos polítics!

ve de la pàgina anterior
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ESPORTS EL TEMA

addicional, segons la qual va informar que s'ha
autoritzat, per part de la Direcció general de Cultura, la
prospecció subaquàtica en la platja de la Mar Xica per
un tècnic arqueòleg subaquàtic. També indica que, amb
caràcter previ i preceptiu, s'inclourà una prospecció
arqueològica amb els requisits exigits per la normativa
vigent. En la documentació complementària procedent
del titular del projecte, “es posposa al projecte
constructiu aquesta anàlisi”. 

La presència de l'emissari submarí és un altre
potencial impacte a tenir en compte, ja que les
modificacions en la dinàmica litoral i composició de
perfils “podrien implicar una alteració de les condicions
de l'abocament i el comportament previst”. En el
document ambiental, segons va indicar l'ajuntament de
Benicarló, no es va tenir en compte aquest fet, ni la
presència del seu corresponent abocador. Donada
l'especial vulnerabilitat de les zones costaneres al canvi
climàtic i, a instàncies de l'Oficina Espanyola del Canvi
climàtic, es va sol·licitar al promotor que aportara dades
addicionals sobre aquest tema.

FORTA EROSIÓ

El projecte, basant-se en diversos estudis anteriors,
afirma que el tram del litoral pertanyent a la costa nord
de Benicarló es troba en recessió a causa de la forta
erosió existent en la zona, com a conseqüència de la
seua morfologia i l'existència d'edificacions massa
pròximes a la costa. “En els termes municipals de
Benicarló i Vinaròs hi ha diversos trams de penya-
segats que presenten problemes d'erosió de talús que
produeixen una reculada progressiva de la costa”,
sosté. El projecte proposa la creació de quatre platges,
que tindran un ample mínim de 30 m i cap al nord un
ample mínim de 20 m. Per a açò, es construiran 3 dics
tipus espigó. 

D'altra banda, s'ampliarà la platja de la Mar Xica,
situada al Nord del port de Benicarló. Addicionalment,
tindrà lloc el desmantellament del tram de carretera que
discorre paral·lel a la platja de la Mar Xica. El tram de
carretera a desmantellar (d'uns 800 m) està actualment
pròxim al casc urbà de Benicarló i dóna accés als
habitatges allí existents, així com al trànsit que es
dirigeix cap a Vinarós des del port. En l'actuació
proposada es desplaça aquesta carretera cap a
l'interior, aprofitant el viari proposat en la revisió del Pla
General. L'alliberament del terreny ocupat actualment
per la carretera a eliminar, permetrà la construcció d'una
senda litoral, que a més resoldrà els accessos a la platja
i als habitatges de la zona.

ve de la pàgina anterior

80 HORTA GODELLA (17+23+21+19):Chover (8),
Llacer (17), García (14), Carrascosa (14), Rueda (11);
cinc inicial; Zafón (5), González (1), Llopis (10),
Cortina i Farakos.

62 BENICARLO (17+14+21+10): Nelson, Richards
(12), Salvador (12), Resne (17), Ernest (6); cinc inicial;
Kinoshita, Ioseziani (5), Andreu (11) i Stevanovic.

ÀRBITRES: Climent i Borja, col·legi valencià. Van
castigar als locals amb 18 personals, 20 als visitants.

Partit disputat al Pavelló de Godella el dissabte a
la vesprada.Partit disputat a la pista de l'Horta
Godella, un dels rivals que ha demostrat ser dels
millors de la categoria. 

El Benicarló va començar el partit molt concentrat,
amb bona circulació de pilota, la qual cosa els va
permetre bones situacions de finalització, per això es
van mantenir davant en el marcador durant els primers
8 minuts (11-17). A partir d'ací el Godella va pujar la
intensitat defensiva, amb molts contactes que van
traure per moments del partit als visitants, amb una gran
defensa que els va dificultar la circulació de pilota. Un
parcial de 23-14 deixà, al descans, un avantatge de nou

punts als locals (40-31).La segona part va seguir amb la
mateixa dinàmica, joc més fluït i defensa local molt
dura, que els va donar avantatges clars en el marcador
que no van ser capaços de retallar. El Benicarló no va
concretar dos remuntades i els locals s'asseguraven
l'encontre en un 80-62,amb un gran partit, amb la
segona derrota benicarlanda en la Primera Divisió
Nacional.Aquest diumenge a les 19.00 hores visitarà el
Pavelló Poliesportiu el TAU Castelló, empatat en la
classificació amb 5 victòries i 2 derrotes.

BÀSQUET: EL BENICARLÓ VA PAGAR CARA LA SEUA IRREGULARITAT A GODELLA

text i foto VICENT FERRER

Diumenge passat es disputava la penúltima ronda
del Campionat Social 2017 en la seu del Club
Ajedrez Benicarló. 

En Primera categoria l'enfrontament més directe va
ser el que van tenir Jorge Gutiérrez "Chapu" contra
Juan Andrés, on el primer jugador es va imposar en un
final de dames gràcies a dos peons d'avantatge.Aquest
resultat deixa a tres jugadors lluitant pel segon i tercer
lloc (Agustín Llorach, Jorge Gutiérrez i Juan Andrés)
atès que Vicent Villarroya és el Campió
matemàticament. Villarroya porta un punt i mig
d'avantatge a Agustín Llorach, contra qui s'enfrontarà
en l'última ronda. Villarroya es juga l'honor d'acabar el
torneig amb un ple de victòries en la major categoria, fet
que no es donava en molts anys.En Segona categoria
la retirada de molts jugadors deixa la classificació en
una situació excepcional. David Teply és campió de
Segona categoria matemàticament en haver vençut als
seus principals perseguidors i tenir un punt d'avantatge
faltant una ronda, i l'única partida per disputar és la que
enfrontarà Óscar González contra Vicent Ferrer, que es

disputarà durant l'última ronda per a mantenir l'emoció
fins al final. Igual que en Primera categoria, hi ha tres
jugadors lluitant pel segon i tercer lloc (Vicent Ferrer,
Miguel Gea i Óscar González).En Tercera categoria es
viu una situació similar atès que Jaime Ramia també és
Campió matemàticament i en aquest cas hi ha 4
jugadors (Roberto Tipán, Juan Cabezos, Joan de
Gustín i Jhostin Sánchez) lluitant per les altres tres
places d'ascens a Segona.

ESCACS: VILLARROYA CAMPIÓ DEL TORNEIG SOCIAL

text BENICARLÓ�AL�DIA  foto CA�BENICARLÓ
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EL TEMA ESPORTS

La Direcció general de Qualitat i Avaluació
Ambiental i Mitjà Natural ha sol·licitat la correcció
d'una sèrie d'errors detectats en el projecte
“Mesures per a la protecció i recuperació del tram
de costa comprès entre el port de Benicarló i el
límit amb el terme municipal de Vinaròs, terme
municipal de Benicarló”, el promotor del qual és la
Direcció general de Sostenibilitat de la Costa i del
Mar del Ministeri d'Agricultura i Pesca, Alimentació
i Medi ambient. Els treballs, la tramitació dels
quals es va iniciar el 2015, van encaminats a frenar
l'erosió del tram de costa nord de Benicarló una
sèrie d'afeccions que ara s'hauran de corregir.

Segons s'ha desvetllat “no s'ha considerat en la
documentació ambiental, que la zona d'actuació és
limítrofa amb l'espai marí del Delta d’Ebre-Illes
Columbretes”. Per açò, el projecte, atès que no té una
relació directa sobre la gestió del lloc, s'hauria de
sotmetre a una adequada avaluació de les seues
repercussions sobre el mateix, tenint en compte els
seus objectius de conservació. Existeixen també a
l'entorn de la zona objecte de l'estudi una sèrie de
barrancs  que podrien ser afectats per l'actuació,
“sobre els quals el promotor haurà d'ampliar
informació, realitzant els estudis sol·licitats per la
Confederació Hidrogràfica”. Respecte a la biocenosi

marina, les principals comunitats potencialment
afectades corresponen a les prades de Cymodeocea
nodosa i Caulerpa racemosa, està ultima catalogada
com a espècie exòtica invasora, “per la qual cosa les
actuacions del projecte haurien d'evitar l'expansió de
la mateixa”.

LA ZONA DE LA MAR XICA 

Un altre dels aspectes sobre els quals la direcció
general crida l'atenció és la demolició d'un vial (la
carretera de la Mar Xica) existent dins projecte, que
“coincideix en aquest tram amb una via pecuària litoral
per la qual cosa en el document ambiental s'indica que
ha de considerar-se allò indicat pel Departament de
Vies Pecuàries de la Conselleria d'Infraestructures,
Territori i Medi ambient de la Generalitat Valenciana
sobre aquest tema, encara que estima aquest impacte
de caràcter moderat”. Al voltant de la zona d'actuació,
segons s'ha fet notar, s'han catalogat cinc jaciments
arqueològics subaquàtics. El document ambiental
assenyala que s'ha comprovat sobre la cartografia
que, en cap cas, les zones de protecció d'aquests
jaciments es veuran afectades i es considera un
impacte de caràcter nul. No obstant açò, en l'informe
remès per la Direcció general de Cultura de la
Generalitat Valenciana, s'estima necessari la
realització d'actuacions complementàries. Per aquest
motiu, es va sol·licitar al promotor informació

NOU PROJECTE PER A LA COSTA NORD

textREDACCIÓ

Sénior preferent 
Benicarló B 52, Port Sagunt-

Quartell 61

Partit molt igualat des de principi
a fi entre els dos equips. Els
jugadors benicarlandos no es van
trobar a gust, incòmodes, irregulars
i amb moltes imprecisions en atac
els van fer perdre el partit. Durant
els tres primers quarts van estar
igualats sense perdre la cara al
partit. Però un últim quart amb
desencerts en defensa i atac, amb
un parcial de 10-18, van fer
decantar la balança cap a l'equip
visitant. La falta d'encert en triples, 1
de 30, una altra clau per a no poder
guanyar aquest partit. 

Cadet B nivell 3
Benicarló 40, CE Grau Castelló 56

Partit on els jugadors locals no van estar regulars,
amb moltes imprecisions en atac que es va traduir en
una anotació molt baixa. Un segon i tercer quart molt
dolent els va fer perdre el partit (6-20 i 6-14),
acompanyat d'un percentatge molt baix de tirs lliures
anotats (12-32) i de triples. Després d'una ratxa de tres
partits seguits guanyant, es va perdre contra el segon
classificat. 

RESULTATS

Sènior Primera Nacional
Sonia C.B. Horta Godella 80,

Benicarló 62

Sènior preferent 
Benicarló B 52, Puerto Sagunto-

Quartell 61

Júnior preferent
C.B. Castello 41, Benicarló 66

Cadet A nivell 2
C.B. Castello 45, Benicarló A 46

Cadet B nivell 3
Benicarló B 40, CE Grau

Castelló 56.

Infantil Femení nivell 3
C.B. Castellón Negro 5,

Benicarló 46

Infantil A nivell 2
Benicarló A 65, Tau Castelló B 50

Infantil B nivel 3
Benicarló B 51, Alcora BC 44

Aleví A nivel 2
Benicarló A 48, C.B. Onda 8

Patronat Provincial
Benicarló Alevín Rojo 18, Grau Castelló 55
Benicarló Alevín Blanco 50, Nou Básquet Blanco 29
Benicarló alevín Negro 42, C.B. Burriana 12
Benicarló Infantil-Cadete 56, C.B. Burriana Infantil 11

CRÒNICA DE LA JORNADA DELS EQUIPS DEL CLUB BÀSQUET BENICARLÓ

text VICENT FERRER  foto CB�BENICARLÓ
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CONTACTA AMB

“LA VEU DE

BENICARLÓ”

twitter: 

@Elstafaners   

mail:

veubenicarlo@gmail.com

Seguim intervinguts. Aquest dilluns, aniversari de
la mort del sanguinari i cruel dictador, vam tindre
sarau a casa. L’amic de la mama, propietari de la
meitat indivisa del predi que lo meu avi patern va
llegar a la seua dissoluta filla, ens ha imposat unes
normes de convivència que ha batejat amb el
suggeridor nom de “Aquí están mis cojones”. Tot va
estar molt calmat fins al fatídic dilluns vint de
novembre. Eixe dia, i a les set del dematí, per tota la
casa va ressonar l’himne de la Falange a mode de
diana florejada. Acabada aquesta melodia, ens va fer
passar al menjador de casa i, amb veu potent enmig
de les queixes del president de la comunitat de veïns
que s’esgargamellava al replà de l’escala, va
començar la seua al·locució . “He querido esperar
hasta hoy, cuadragésimo segundo aniversario del
heróico fallecimiento del mayor estadista que jamás
vieron  los tiempos, para comunicaros, despreciable
par de zánganos, que a partir de tan memorable
efemérides entran en vigor las nuevas normas de
convivencia en esta mi casa. Casa que se va a
convertir en un verdadero santuario en honor a
Francisco Franco, Don Santiago Bernabéu y
Monseñor Rouco Varela. Todo ello con la entusiasta
aquiescencia de la santa mujer con la que comparto
la propiedad de este bendito inmueble”. 

Aquesta autèntic cop de peu a les parts més íntimes
de la nostra anatomia, també anomenades aparell
reproductor masculí, ens va vindre després del mal
sabor de boca que ens va deixar lo resultat del nostre
equip. Sí, perquè nosaltres pensàvem que el Benicarló
tornaria amb els tres punts del camp de l’equip que
ostenta la darrera posició de la taula classificatòria i que
comptava el seus partits per derrotes. Quan dissabte a
la nit ens vam assabentar del resultat, tancats al nostre
reducte de la casa que va ser del meu avi, ens vam
disgustar una mica. Se comprén que el Xirivella tampoc
no era l’equip fluix que tots esperàvem. Mirant els seus
resultats, resulta que la majoria de partits els ha perdut

per la mínima, i tots sabem quina influència tan gran té
la sort al món del futbol. Una ocasió de gol fallada, una
errada defensiva, o una decisió errònia de l’àrbitre et
poden portar, en uns segons, dels llorers de la victòria al
més fons de l’avern.  Les coses són així, i el món del
futbol n’està ple de situacions com aquesta. Amb lo meu
olfacte i insaciable curiositat periodística, m’he
assabentat de les magnífiques instal·lacions esportives
que té la ciutat de Xirivella. Però no cal anar tan lluny per
a adonar-nos de la discriminació que hi ha en
instal·lacions esportives entre els pobles del voltant de
Castelló, i el mateix Castelló, i nosaltres. Es veu que allà
els vots a guanyar en són més que ací. 

Aquesta tres puntets ens hagueren anat de cine,
perquè ara ens venen uns quants equips que, amb tota
seguretat, ens faran patir molt. Diumenge rebrem el
segon classificat, el Puçol, que només ha perdut dos
partits. La setmana següent ens desplacem a Alcalà ,
que va per la nostra zona a la classificació. Per a
rematar aquesta etapa de la lliga, ens visitarà
l’inqualificable San Jorge, que tenint en compte tot allò
que porta als eu damunt aquest equip, segur que ens
farà passar una jornada molt entretinguda.

Com ja se n’hauran adonat els lectors d’aquesta
pàgina de pur periodisme, quasi sempre parlo de
“nosaltres”. La conseqüència més immediata de tot allò
que està passant a casa, ha estat la més que unió,
comunió, entre lo papa i jo. Formen un tàndem
inseparable, i ens hem compromès a que aquesta unió,
tan descuidada en temps passats, siga  ferma  i
indissoluble. Encara no sabem què farem d’ara
endavant amb les nostres vides, però allà on jo siga,
serà també lo papa. Avui és lo tercer dia amb les
“normes de convivència” que ha imposat l’amic de la
mama i els puc ben assegurar, estimats lectors, que això
no hi ha qui ho puga aguantar.  Però hem d’aguantar ací,
ben forts, perquè sabem que, malgrat tot, no ens pot fer
forta de casa. Ací estem, aguantant com lo presoner del
“Que por mayo era por mayo...”.

Potser algun dia ja els farem un resum de les nostres
condicions actuals de subsistència, amb un mobbing
persistent, una violència moral sense quarter i una
precarietat sense límits.   

UNA MICA DECEBUTS...

text  VICENT T.�PERIS 
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Canvis significatius per a la Costa Nord

El culebrot de la Costa Nord sembla que encara
no ha arribat a la seua fi. Ara ha estat la Direcció
general de Qualitat i Avaluació Ambiental i Mitjà
Natural la que ha sol·licitat la correcció d'una sèrie
d'errors detectats en el projecte que afecta tota
aquesta zona. 

Segons sembla l'actuació en la dita zona no havia
contemplat la seua afectació en l'espai marí del Delta
d’Ebre-Illes Columbretes. Tot i que la considera
mínima, indica que igualment s'ha de sotmetre a una
correcta avaluació tenint en compte els seus objectius
de conservació.

Per altra banda, i ací és on el projecte té un canvi
substancial, el projecte indica ben clarament que la
costa nord de Benicarló es troba en recessió a causa
de la forta erosió existent en la zona, com a
conseqüència de la seua morfologia i l'existència
d'edificacions massa pròximes a la costa i proposa
mesures que, fins ara, no s'havien contemplat, com la
creació de quatre platges, que tindran un ample mínim
de 30 m, i cap al nord un ample mínim de 20 m. Per a
açò, es construiran 3 dics tipus espigó. 

Si això és així estaríem davant un gir en las
actuacions que fina ara s'havien fet que, sens dubte, i
als resultats ens remetem, havien estat un autèntic
nyap i un forat sense fons de recursos econòmics
malbaratats. La llàstima és que hagen hagut de
passar unes quantes dècades perquè algú haja ficat
seny a les possibles actuacions en aquesta zona. Ara
només caldrà veure com s'ho faran per poder lidiar
amb l'altre greu problema afegit: com és la gran
quantitat de construccions il·legals que hi ha
construïdes. I ací l'Associació de Veïns d'aquesta
zona haurem de veure si serà una ajuda o un altre
maldecap més.

Esperem no haver d'esperar moltes dècades més
per veure com acaba el culebrot. Només ho diem per
si quan s'actua... ja no tenim costa per actuar!
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Aquest dissabte 18
novembre es va celebrar
en Sant Vicent del
Raspeig la fase
Autonòmica del nivell
Federació Avançat
modalitat conjunts de
gimnàstica rítmica.

De nou els conjunts del
Mabel van pujar al més alt
del pòdiumLes benjamines
del Mabel: Nadia M.
Arnau,Judith Miquel,
Rebeca Ernu, Aitana

Companys i Elena Marzal van aconseguir l'or amb la
puntuació més alta de tota la competicióUn altre or per
a les alevins que van competir amb cèrcol, Paula Bellés,
Andrea Miquel, Ana Zorrilla, Marta Onieva i Anna
Roldán que ens van sorprendre amb la seua bona
execució.Les juniors Patricia Saura, Ana Cánovas,
Ainhoa Muñoz, Elisa Forés i Kiara Boix van aconseguir
la medalla d'or amb un exercici de màxima dificultat. 

Finalment el diumenge 19 en el CAR d'Alacant les
més menudes del club van aconseguir la medalla de
plata a l'Autonòmic nivell Bàsic categoria prebenjamí,
amb Laia Rico, Carla Iván, Sheyla Febrer,Carla
Gargallo, Clhoé Pascual i Ma Jose Bayarri, que van
disputar el seu primer Autonòmic brillantment.

AL MÉS ALT DEL PÒDIUM LES XIQUETES DEL MABEL

text i foto A. SAURA

El Club Mabel prepara la Copa d'Espanya després
de guanyar tots els seus compromisos previs

El Club Mabel de Benicarló es preparara per a
conquistar, a Alacant, la Copa d'Espanya de conjunts en
la categoria reina, i que se celebrarà diumenge que ve
26 de novembre.Aquesta temporada, el conjunt format
per Noa Ros, María Añó, Leire Rovira, Alba Bautista i
Alba Ciurans s'ha proclamat campiones
provincials,campiones autonòmiques i campiones en el
Torneig nacional d'Utebo, on van participar alguns dels
conjunts amb els quals s'enfrontaran al llarg de la
temporada. Les expectatives són bones però cal
treballar amb ganes i il·lusió per a arribar a aconseguir
l'objectiu marcat aquesta temporada 2017 i revalidar el
títol de campiones de la Copa d'Espanya que van
aconseguir l'any passat en primera
categoria.Paral·lelament, aquestes 5 gimnastes estan
preparant l'última fase de la Lliga Iberdrola; una
competició per clubs que s'estrena enguany a nivell
nacional on participaran els millors clubs de tota
Espanya.

Enhorabona a tot l'equip i a les seues entrenadores
Manola Belda i Blanca López. Els desitgem a totes
elles, moltíssima sort en les seues pròximes
competicions. Mabel, de les bones, les millors!

GIMNÀSTICA RÍTMICA: EL CLUB MABEL PREPARA LA COPA D'ESPANYA 

text VICENT�FERRER foto MABEL

CARXOFA: 
Als "venerables" de la tertúlia de Ràdio Benicarló que van dir que teníem dos

setmanaris al poble: La Veu de Benicarló i El Dissabte (sic) Ja està bé que algú se'n
recorde de nosaltres després de més de vint anys...

PANISSOLA: 
És un tema delicat però es veu que hi ha un grupet de xiquets pels carrers que es

dediquen a abusar d’altres de més menudes. Panissola als responsables que
continue succeint. S’han de controlar els actes d’aquesta mena.

CARXOFA i PANISSOLA
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BENICARLÓ INICIA LA CONCESSIÓ DE QUIOSQUETS PER A l'ESTIU

Dissabte 18 De Novembre, a la
piscina de Vinaròs, es va
disputar la segona jornada de la
lliga de promeses. En aquests
cas, junt als alevins, que ja
nadaren a l’octubre, començaven
la temporada els benjamins, amb
un grapat de nedadors que era el
primer cop que competien
oficialment.

Dirigits per Lucia Vicente i Carla
Cornelles, el Club Natació
Benicarló va presentar un equip de
38 nedadors: Gerard Labèrnia,
David Balaguer, Alejandro
Rodríguez, Òscar Balaguer,
Houssain Fertil, Joan Verge, Bruno
Moliner, Diego Pérez, Joana Bel, Elsa Martínez, Alicia
Harris, Henar Àvila, Noemí Verge, Maria Verge,
Alejandra Oroian, Laura Beltran, Sara el Khattab,Paula
Nutu , Adam Ortiz, Jesús Martín, Alejandro Sastre,
Álvaro Fernández, Paul Bodescu, Adrián Jiménez,
Yeray Ibáñez, Dino Buttice, Noa Pereira, Elia Roig, Alba
Rodríguez, Sara Martín, Llum Segarra, Julia Roca,
Yusra Laalioui, Maitane Lacalle, Bianca Ralea, Daniela
Valdearcos, Paula Alcaraz i Martina Caldés.  

A la primera competició benjamí va haver molta
il·lusió i nervis, barrejats. Els alevins, per la seua part,

més “veterans” ja donaren mostres d’anar assolint un
bon nivell natatori.

Dintre del nombrós equip de Benicarló cal destacar
l’actuació de:  

Gerard Labèrnia, 1ª i 3ª posició als 200 esquena i
100 braça de l’any 2005; Joana Bel, tercera, als 200
esquena, any 2006; Henar Ávila, tercera, també, als
100 braça, any 2005; Álvaro Fernández, segon, als 100
esquena, any 2007; Adrián Jiménez, tercer, als 100
esquena, any 2006 i Sara Martín, segona, als 100
esquena any 2008.

SEGONA  JORNADA DE LA LLIGA DE PROMESES A LA PISCINA DE VINARÒS

text i foto CNB


